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ăO, zaiste bġogosġawiona noc, 

W kt·rej siŋ ġņczy niebo z ziemiņ, 

Sprawy boskie ze sprawami ludzkimió 

 

(Orŋdzie Wielkanocne) 
 

Drodzy Bracia i Siostry ! 

 

SkÍadam Wam najlepsze Ùyczenia wielkanocne. Niech dni Triduum Paschal-

nego stanÓ siĄ ponownÓ okazjÓ do spotkania UkrzyÙowanego i ZmartwychwstaÍego 

Pana. ÉyczĄ teÙ do·wiadczenia, Ùe On jest naszym najlepszym Przyjacielem i idzie 

z nami krok w krok. A z tego do·wiadczenia niech wypÍywa pokčj, rado·Ā, nadzieja£  

Niech ta przemiana naszego Ùycia stanie siĄ czytelnym ·wiadectwem ¢ukazywa-

nia rado·ci i piĄkna Ùycia EwangeliÓ° (PapieÙ Franciszek, List do N.O. GeneraÍa). 

Z tÓ intencjÓ sprawowaÍ bĄdĄ WigiliĄ PaschalnÓ u naszych mniszek w Suchej 

Hucie, modlÓc siĄ za caÍÓ naszÓ TerezjaċskÓ RodzinĄ ProwincjalnÓ.  

 

 

Warszawa, Wielkanoc 2015  
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                      K O ś C I č Ğ  

 

Papi eŨ Franciszek ogğosiğ Nadzwyczajny Jubileusz Miğosierdzia 

13.03.2015 

PapieŨ Franciszek ogğosiğ w Bazylice Ŝw. Piotra Nadzwy-
czajny Rok świňty. Jubileusz Miğosierdzia rozpocznie 
siň otwarciem Drzwi świňtych w Bazylice Ŝw. Pio-
tra, w uroczystoŜĺ Niepokalanego Poczňcia 8 grud-
nia 2015 roku i zakoŒczy siň 20 listopada 2016 roku 
wraz z uroczystoŜciŃ Jezusa Chrystusa Kr·la 
WszechŜwiata. Na poczŃtku tego roku Ojciec świňty po-
wiedziağ: ĂTo jest czas miğosierdzia. WaŨnym jest, aby 
wierni Ŝwieccy Ũyli nim i zanieŜli je do r·Ũnych Ŝrodowisk 
spoğecznych. Naprz·d!ò. 

PapieŨ Franciszek ogğosiğ Jubileusz w drugŃ rocznicň wy-
boru, podczas homilii wygğoszonej z okazji naboŨeŒstwa po-
kutnego otwierajŃcego inicjatywň Ă24 godziny dla Panaò. 
Inicjatywa ta, przeprowadzana przez PapieskŃ Radň ds. 
Krzewienia Nowej Ewangelizacji, zachňca do otwarcia ko-
Ŝcioğ·w na cağym Ŝwiecie i celebrowania Sakramentu Pojednania. W tym roku, w ramach niniejszej ini-
cjatywy, rozwaŨane sŃ sğowa z Listu Ŝw. Pawğa do Efezjan: ĂB·g bogaty w miğosierdzieò (Ef 2,4). 

Otwarcie Jubileuszu Miğosierdzia przypada na dzieŒ, w kt·rym wspominamy 50. rocznicň zakoŒczenia 
Soboru WatykaŒskiego II w 1965 roku, nadajŃc w ten spos·b szczeg·lny wymiar, kt·ry zachňca nas do 
kontynuacji dzieğa zapoczŃtkowanego na tymŨe Soborze. 

Podczas Jubileuszu czytania liturgiczne w niedziele czasu zwykğego bňdŃ wziňte z Ewangelii Ŝw. Ğukasza, 
nazywanego teŨ ĂEwangelistŃ miğosierdziaò. Dante Alighieri nazywa go Ăscriba mansuetudinis Christiò, 
czyli Ăpisarzem opisujŃcym ğagodnoŜĺ Chrystusaò. SŃ powszechnie znane przypowieŜci o miğosierdziu 
obecne w Ewangelii Ŝw. Ğukasza: o zagubionej owcy, o zagubionej drachmie czy o miğosiernym ojcu. 

Oficjalne i uroczyste ogğoszenie Roku świňtego odbňdzie siň podczas tegorocznej Nie-
dzieli Miğosierdzia, uroczystoŜci wprowadzonej przez Ŝw. Jana Pawğa II, kt·ra jest cele-
browana w niedzielň przypadajŃcŃ po świňtach Wielkanocnych. PapieŨ, stojŃc przed 
Drzwiami świňtymi, ogğosi w tym dniu oficjalnie Bullň na Rok świňty. 

U ŧyd·w juŨ od czas·w staroŨytnych jubileusz byğ rokiem, kt·ry obchodzono co 50 lat. W tym czasie 
naleŨağo wprowadziĺ z powrotem r·wnoŜĺ dla wszystkich syn·w Izraela, ofiarujŃc nowe moŨliwoŜci ro-
dzinom, kt·re straciğy sw·j dobytek, a czasem nawet wolnoŜĺ osobistŃ. Bogaczom natomiast rok jubile-
uszowy przypominağ, iŨ nadszedğ czas, w kt·rym niewolnicy z Izraela, kt·rzy zn·w stali siň im r·wni, 
mogŃ odwoğaĺ siň do swoich praw. ĂSprawiedliwoŜĺ, wedle Prawa Izraela, to nade wszystko ochrona 
sğabychò (Ŝw. Jan Paweğ II, Tertio millennio adveniente 13). 

KoŜci·ğ Katolicki rozpoczŃğ tradycjň Roku świňtego wraz z pontyfikatem Bonifacego VIII w 1300 roku. 
PapieŨ ten zaproponowağ celebracjň Roku Jubileuszowego co 100 lat. Od 1475 roku, aby umoŨliwiĺ kaŨ-
demu pokoleniu przeŨycie Jubileuszu, czas ten zostağ skr·cony do 25 lat. Jubileusz nadzwyczajny zostaje 
natomiast ogğoszony ze szczeg·lnej i waŨnej okazji. 

Do dnia dzisiejszego w KoŜciele zostağo ogğoszonych 26 zwyczajnych Lat Jubileuszowych. Ostatnim byğ 
Jubileusz 2000 roku. Natomiast ostatnie nadzwyczajne Lata świňte to: rok 1933, ogğoszony przez Piusa 
XI z okazji 1900-nej rocznicy Odkupienia, i rok 1983, ogğoszony przez Ŝw. Jana Pawğa II w 1950 lat od 
Odkupienia. 

KoŜci·ğ katolicki nadağ hebrajskiemu jubileuszowi charakter bardziej duchowy. Jubileusz polega na 
przebaczeniu, odpuszczeniu grzech·w otwartemu dla wszystkich, na moŨliwoŜci odnowienia relacji z 
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Bogiem i z bliŦnim. W ten spos·b Rok świňty staje siň moŨliwoŜciŃ pogğňbienia wiary oraz zaangaŨowa-
nia siň na nowo w Ũycie poprzez osobiste Ŝwiadectwo chrzeŜcijaŒskie. 

Poprzez ogğoszenie Jubileuszu Miğosierdzia PapieŨ Franciszek kğadzie w centrum uwagi Boga miğosier-
nego, kt·ry wzywa wszystkich, by wr·cili do Niego. Spotkanie z Nim oŨywia cnotň miğosierdzia. 

Ryt inicjujŃcy Jubileusz to otwarcie Drzwi świňtych. Mowa o tych drzwiach, kt·re sŃ 
otwierane tylko na czas Roku świňtego, a kt·re normalnie sŃ zamurowane. Drzwi świňte 
sŃ w 4 rzymskich Bazylikach: Ŝw. Piotra, Ŝw. Jana na Lateranie, Ŝw. Pawğa za Murami i 
Matki BoŨej Wiňkszej. Ryt otwierajŃcy ilustruje w spos·b symboliczny ideň otwarcia dla 
wszystkich wierzŃcych tego szczeg·lnego przejŜcia w stronň zbawienia. 

Drzwi świňte w innych Bazylikach zostanŃ otwarte po uroczystoŜci rozpoczňcia Roku Ju-
bileuszowego w Bazylice Ŝw. Piotra. 

Miğosierdzie jest tematem bardzo bliskim Ojcu świňtemu, kt·ry juŨ jako biskup wybrağ sobie za motto 
sğowa: Ămiserando atque eligendoò. To fragment z Homilii Ŝw. Bedy Czcigodnego, kt·ry komentuje 
Ewangeliň o powoğaniu Ŝw. Mateusza, piszŃc: ĂVidit ergo Iesus publicanum et quia miserando atque 
eligendo vidit, ait illi Sequere meò (Ujrzağ Jezus celnika, a poniewaŨ popatrzyğ na niego z uczuciem mi-
ğoŜci oraz wybrania, powiedziağ mu: ChodŦ za mnŃ). Ta homilia jest hoğdem zğoŨonym BoŨemu miğosier-
dziu. MoŨna r·wnieŨ byğoby przetğumaczyĺ to motto: ĂOczami miğosierdziaò. 

Na pierwszy Anioğ PaŒski po swoim wyborze PapieŨ Franciszek powiedziağ, Ũe Ăusğyszenie sğowa miğo-
sierdzie zmienia wszystko. To najlepsze, co moŨemy usğyszeĺ: Ũe zmienia Ŝwiat. Odrobina miğosierdzia 
czyni Ŝwiat mniej zimnym i bardziej sprawiedliwym. Musimy zrozumieĺ dobrze to miğosierdzie Boga, 
tego miğosiernego Ojca, kt·ry ma tak wiele cierpliwoŜciò (Anioğ PaŒski 17 marca 2013 roku). 

Na Anioğ PaŒski 11 stycznia 2015 roku PapieŨ powiedziağ natomiast: ĂPotrzeba dziŜ miğosierdzia i istot-
nym jest, aby wierni Ŝwieccy Ũyli nim i zanieŜli je do r·Ũnych Ŝrodowisk spoğecznych. Naprz·d! PrzeŨy-
wamy czas miğosierdzia, to jest wğaŜnie czas miğosierdziaò. A nastňpnie, w swoim Orňdziu na Wielki Post 
2015 roku, Ojciec świňty przypomniağ: ĂJakŨe pragnň, aby miejsca, w kt·rych wyraŨa siň KoŜci·ğ, w 
szczeg·lnoŜci nasze parafie i nasze wsp·lnoty, stağy siň wyspami miğosierdzia na morzu obojňtnoŜci!ò. 

W tğumaczeniu wğoskim Adhortacji Evangelii gaudium sğowo Ămiğosierdzieò pojawia siň 31 razy. 

PapieŨ Franciszek powierzyğ przeprowadzenie Jubileuszu Miğosierdzia Papieskiej Radzie 
ds. Krzewienia Nowej Ewangelizacji.  

Za: radiovaticana.va 

 
 

PapieŨ do karmelit·w bosych  
- terezjaŒska modlitwa o pok·j 

 

W czwartek, 26 marca br., w kaplicy Domu św. Marty  w 
Watykanie, na porannej Mszy papieskiej byğa obecna de-
legacja Zakonu Karmelit·w Bosych z jego przeğoŨonym 
generalnym o. Saverio Cannistr¨. W zwiŃzku z jubileu-
szem urodzin  odnowicielki  zakonu, Ŝw. Teresy z Avili,  we-
zwağ on wsp·lnoty karmelitaŒskie do specjalnej modlitwy  
w intencji  zagroŨonego pokoju  na Ŝwiecie. Inicjatywň tň 
poparğ podczas liturgii  Ojciec świňty: 

ĂDrodzy bracia i siostry, pojutrze 28 marca przypada piňĺsetlecie urodzin  Ŝw. Teresy od Jezusa, dziewicy 
i doktora KoŜcioğa. Na proŜbň ojca generağa karmelit·w bosych, dziŜ tu obecnego wraz z ojcem wikariu-
szem, tego dnia we wszystkich wsp·lnotach karmelitaŒskich odbňdzie siň godzina Ŝwiatowej modlitw y o 
pok·j. Z serca ğŃczň siň z tŃ inicjatywŃ, aby ogieŒ BoŨej miğoŜci pokonağ poŨary wojny i przemocy, kt·re 
trapiŃ ludzkoŜĺ, a dialog przewaŨyğ wszňdzie nad zbrojnym  starciem. świňta Tereso od Jezusa, wstawiaj 
siň w tej naszej intencjiò ï powiedziağ PapieŨ. 

Za: radiovaticana.va 

http://pl.radiovaticana.va/news/2015/03/13/nadzwyczajny_jubileusz_mi%C5%82osierdzia/1129264
http://pl.radiovaticana.va/news/2015/03/26/papie%C5%BC_do_karmelit%C3%B3w_-_terezja%C5%84ska_modlitwa_o_pok%C3%B3j/1132416
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Do Czcigodnego Brata  
Ojca Saverio Cannistr¨ 
PrzeğoŨonego Generalnego Zakonu Karmelit·w Bosych 
 

Drogi Bracie, 

w dzieŒ piňciuset lat od narodzin Ŝwiňtej Teresy od Jezusa, pragnň 
zğŃczyĺ siň, wraz z cağym KoŜcioğem, w dziňkc zynieniu wielkiej rodziny 
Karmelu bosego ï zakonnic, zakonnik·w i Ŝwieckich ï za charyzmat tej 
niezwykğej kobiety. 

Uznajň za opatrznoŜciowŃ ğaskň, Ũe ta rocznica zbiega siň z Rokiem 
poŜwiňconym ŧyciu Konsekrowanemu, w kt·rym świňta z Awili jaŜnieje 
jako pewna przewodniczka i pociŃgajŃcy wz·r cağkowitego oddania siň 
Bogu. To jeszcze jeden motyw, by spojrzeĺ z wdziňcznoŜciŃ w przeszğoŜĺ 

i odkryĺ na nowo tň ĂinspirujŃcŃ iskrňò, kt·ra dağa impuls zağoŨycielom i pierwszym wsp·lnotom (por. 
List do os·b konsekrowanych, 21 listopada 2014). 

IleŨ dobra nie przestajŃ czyniĺ nam wszystkim Ŝwiadectwo jej konsekracji, zrodzonego bezpoŜred-
nio w spotkaniu z Chrystusem, jej doŜwiadczenie modlitwy, jako nieustajŃcego dialogu z Bogiem, i jej 
Ũycie wsp·lnotowe, zakorzenione w macierzyŒstwie KoŜcioğa! 

świňta Teresa jest przede wszystkim mistrzyniŃ modlitwy. W jej doŜwiadczeniu centralnym odkry-
ciem byğo czğowieczeŒstwo Chrystusa. Poruszona pragnieniem dzielenia siň tym doŜwiadczeniem osobi-
stym z innymi, opisuje je w spos·b Ũywy i prosty, przystňpny dla wszystkich, m·wiŃc, Ũe polega ona 
zwyczajnie na ĂnawiŃzywaniu przyjaŦnié z Tym, o kt·rym wiemy, Ũe nas miğujeò (ŧ 8, 5). Wiele razy ta 
sama narracja przeksztağca siň w modlitwň, jakby chciağa wprowadziĺ czytelnika w jego wewnňtrzny dia-
log z Chrystusem. Modlitwa Teresy nie byğa modlitwŃ zastrzeŨonŃ jedynie do miejsca czy pory dnia; po-
wstawağa spontanicznie w przer·Ũnych okazjach: ĂRzeczŃ nie do wytrzymania byğoby, gdyby jedynie w 
cichych zakŃtkach moŨna byğo zwracaĺ siň ku Tobie w akcie modlitwyò (F 5, 16). Byğa przekonana o war-
toŜci modlitwy ciŃgğej, jakkolwiek nie zawsze doskonağej. świňta prosi nas, byŜmy byli wytrwali, wierni, 
nawet wŜr·d oschğoŜci, trudnoŜci osobistych czy pilnych potrzeb, kt·re nas wzywajŃ. 

Dla odnowy Ũycia konsekrowanego dzisiaj Teresa zostawiğa nam wielki skarb, peğen konkretnych 
propozycji, dr·g i metod modlitwy, kt·re, dalekie od zamykania siň w nas samych czy prowadzŃce nas 
jedynie do r·wnowagi wewnňtrznej, kaŨŃ nam zawsze rozpoczynaĺ od Jezusa i stanowiŃ autentycznŃ 
szkoğň wzrastania w miğoŜci do Boga i do bliŦniego. 

PoczŃwszy od jej spotkania z Jezusem, Ŝwiňta Teresa Ũyğa Ăinnym Ũyciemò; stağa siň niestrudzonŃ 
przekazicielkŃ Ewangelii (por. ŧ 23, 1). PragnŃca sğuŨyĺ KoŜcioğowi, wobec powaŨnych problem·w swo-
ich czas·w, nie ograniczağa siň do bycia obserwatorem otaczajŃcej rzeczywistoŜci. W swojej kondycji ko-
biety i ze swoimi problemami zdrowotnymi, postanowiğa ï jak sama m·wi ï Ăuczyniĺ choĺ to maluczko, 
co uczyniĺ zdoğam, to jest wypeğniaĺ rady ewangeliczne jak najdoskonalej i tň gromadkň si·str, kt·re tu 
sŃ ze mnŃ, skğoniĺ do tego, aby czyniğy podobnieò (Dd 1, 2). Tak rozpoczňğa siň reforma terezjaŒska, w 
kt·rej prosiğa swoje siostry, by nie traciğy czasu rozmawiajŃc z Bogiem o Ăsprawach bğahychò, podczas 
gdy ĂŜwiat pğonie poŨaremò (tamŨe 1, 5). Ten misyjny i eklezjalny wymiar od zawsze wyr·Ũniağ Karmeli-
tanki i Karmelit·w bosych. 

Tak jak czyniğa w·wczas, tak i dziŜ świňta otwiera przed nami nowe horyzonty, wzywa nas do wiel-
kiego przedsiňwziňcia, by patrzeĺ na Ŝwiat oczami Chrystusa, by szukaĺ tego, czego On szuka i kochaĺ to, 
co On kocha. 

świňta Teresa wiedziağa, Ũe ani modlitwa, ani misja nie mogŃ istnieĺ bez autentycznego Ũycia 
wsp·lnotowego. Dlatego, fundamentem jaki kğadğa w swoich klasztorach byğo braterstwo: ĂTutaj wszyst-
kie powinny siň miğowaĺ, wszystkie wzajemnie siebie ceniĺ i wzajemnie siň wspomagaĺò (tamŨe 4, 7). 
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Byğa bardzo wyczulona na upominanie swoich zakonnic jeŜli chodzi 
o niebezpieczeŒstwo skupiania siň na sobie w Ũyciu braterskim, 
kt·re polega Ăcağkowicie albo prawie cağkowicie na wyrzeczeniu siň 
siebie i naszych wyg·dò (tamŨe 12, 2) i na ofiarowaniu tego czym je-
steŜmy na sğuŨbň innym. By uniknŃĺ takiego ryzyka świňta z Awili 
poleca swoim siostrom, przede wszystkim, cnotň pokory, kt·ra nie 
jest zewnňtrznym zaniedbaniem ani wewnňtrznŃ nieŜmiağoŜciŃ du-
szy, lecz jest znajomoŜciŃ swoich wğasnych moŨliwoŜci i tego, co B·g 
moŨe czyniĺ w nas (por. Sprawozdania 28). PrzeciwieŒstwem jest to, 
co nazywa ona Ăfağszywym punktem honoruò (ŧ 31, 23), Ŧr·dğem 
plotek, zazdroŜci i krytyk, kt·re powaŨnie szkodzŃ relacji z innymi. 
Pokora terezjaŒska polega na akceptacji siebie, na znajomoŜci wğa-
snej godnoŜci, na misyjnej odwadze, na wdziňcznoŜci i oddaniu 
Bogu. 

Ze wzglňdu na szlachetne korzenie, wsp·lnoty terezjaŒskie powoğane sŃ do stawania siň domami 
komunii, zdolnymi do dawania Ŝwiadectwa o miğoŜci braterskiej i macierzyŒstwie KoŜcioğa, przedsta-
wiajŃc Panu potrzeby Ŝwiata, poranionego przez podziağy i wojny. 

Drogi Bracie, nie chcň koŒczyĺ bez podziňkowania terezjaŒskim wsp·lnotom karmelitaŒskim, 
kt·re ze szczeg·lnŃ czuğoŜciŃ powierzajŃ PapieŨa opiece Dziewicy Kr·lowej Karmelu, i wspierajŃ swojŃ 
modlitwŃ wielkie pr·by i wyzwania KoŜcioğa. Proszň Pana, by wasze Ŝwiadectwo Ũycia, tak jak to świňtej 
Teresy, ukazywağo radoŜĺ i piňkno Ũycia EwangeliŃ i pociŃgnňğo wielu mğodych do bliskiego p·jŜcia za 
Chrystusem. 

Cağej rodzinie terezjaŒskiej udzielam z serca mojego BğogosğawieŒstwa Apostolskiego 

PapieŨ Franciszek 

Z Watykanu, 28 marca 2015 

Za: www.vatican.va  

Tğumaczenie: o. Grzegorz A. Malec OCD 

 

 

Albania: Zgromadzenie Og·lne Unii Europejskich Konferencji WyŨszych 
PrzeğoŨonych Zakon·w Mňskich i ŧeŒskich 
 

27.03.2015 

Abp Massafra przypomina przeğoŨonym zakonnym ich zadania. 

Celem KoŜcioğa jest Ăbycieò tŃ samŃ wsp·lnotŃ, jakŃ 
Duch świňty urzeczywistniğ w dniu PiňĺdziesiŃtnicy 
jako przeciwieŒstwo dla wieŨy Babel ï powiedziağ ar-
cybiskup Szkodry i Pultu Angelo Massafra. Jako 
przewodniczŃcy AlbaŒskiej Konferencji Biskupiej i 
wiceprzewodniczŃcy Rady Konferencji Biskupich 
Europy (CCEE) przemawiağ on 26 marca w Tiranie 
do uczestnik·w zgromadzenia og·lnego Unii Euro-
pejskich Konferencji WyŨszych PrzeğoŨonych Zako-
n·w Mňskich i ŧeŒskich (UCESM), kt·re w dniach 
23-28 bm. obradowağo w stolicy Albanii.  

PochodzŃcy z Wğoch 66-letni hierarcha, kt·ry sam 
jest franciszkaninem, nawiŃzağ do trwajŃcego obec-
nie w cağym KoŜciele Powszechnym Roku ŧycia Konsekrowanego. PodkreŜliğ, Ũe stanowi on ĂdobrŃ oka-

http://www.vatican.va/
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zjň do dalszej odnowy a dla KoŜcioğa do çprzyozdobieniaè go waszŃ obecnoŜciŃ ï pokornŃ, ale i wyrazi-
stŃò. M·wca skupiğ swe rozwaŨania na prawidğowym odczytaniu stosunk·w miňdzy biskupami a Ũyciem 
konsekrowanym, a zwğaszcza na charyzmacie jednoŜci biskup·w wobec r·Ũnych rzeczywistoŜci koŜciel-
nych.  

ĂGğ·wnym obowiŃzkiem biskupa, gdy realizuje swe ojcostwo duchowe, wğaŜciwe urzňdowi, kt·ry otrzy-
mağ [z chwilŃ sakry], jest rozeznawanie, rozumienie, akceptowanie i sprzyjanie rozwojowi charyzmat·w, 
jakie Duch świňty wzbudza w swym ludzie, zar·wno w jednostkach, jak i w instytutach Ũycia konsekro-
wanego oraz w ruchach i stowarzyszeniachò ï podkreŜliğ arcybiskup. ĂNie do przyjňcia jest bowiem my-
Ŝlenie o Ũyciu konsekrowanym jako o alternatywnym wzorcu KoŜcioğa, czyli jako o swego rodzaju Ko-
Ŝciele w KoŜciele, ale trzeba przede wszystkim pojmowaĺ je jako tň czňŜĺ KoŜcioğa, kt·ra w duchu proro-
czym porusza cağe ciağo koŜcielne ku doskonağemu kroczeniu za Nauczycielem w zmieniajŃcych siň uwa-
runkowaniach czasowychò ï stwierdziğ wiceprzewodniczŃcy CCEE. 

Jego zdaniem tym wzorcem, kt·ry najlepiej odzwierciedla wiňŦ miňdzy biskupem a zgromadzeniami i 
instytutami Ũycia konsekrowanego oraz same relacje miňdzy r·Ũnymi czğonkami tych rzeczywistoŜci ko-
Ŝcielnych, jest instytucja rodzinna. ĂWiadomo, jak bardzo rujnujŃce mogŃ okazaĺ siň stosunki miňdzy 
rodzicami a dzieĺmi, gdy muszŃ one stawaĺ siň tymi, kim chcieliby ich widzieĺ ich rodzice, gdy zamiast 
wspieraĺ i ukierunkowywaĺ zdolnoŜci kaŨdej osoby, rodzice zmuszajŃ dzieci do zachowaŒ i wybor·w, 
niszczŃcych dar, jakim B·g je uczyniğ; dar, kt·ry przede wszystkim ma byĺ odkrywany, rozpoznawany, 
akceptowany i wspierany w swym rozwoju: powoğanie osobisteò ï zaznaczyğ m·wca.  

ĂZadajň sobie pytanie, jak to jest, Ũe do dzisiaj ï po latach badaŒ, synod·w, konferencji i dokument·w ï 
nie osiŃgnňliŜmy jeszcze tej harmonii miňdzy czňŜciami ciağa koŜcielnego, o kt·rej ciŃgle marzymy, kt·rej 
pragniemy i Ũyczymy sobieò ï zastanawiağ siň przewodniczŃcy episkopatu albaŒskiego. I dodağ na zakoŒ-
czenie: ĂJest to problem, kt·ry da siň rozwiŃzaĺ byĺ moŨe nie w kategoriach doktrynalnych, ale raczej w 
ğonie czğowieczeŒstwa uksztağtowanego przez duchowoŜĺò. 

kg (KAI) / Tirana  

 
 

Ruszyğa akcja Duchowej Adopcji Os·b Konsekrowanych (jako owoc wizyty 
w Karmelu w Ğasinie) 
 

06.03.2015 

W odpowiedzi na apel papieŨa Franciszka o modlitwň w in-
tencji os·b konsekrowanych toruŒska wsp·lnota biblijna 
ĂSğowo ŧyciaò rozpoczňğa akcjň Duchowej Adopcji Os·b Kon-
sekrowanych (DAOK). 

Adopcja polega na objňciu modlitwŃ na czas trwania Roku 
ŧycia Konsekrowanego jednej osoby konsekrowanej. 

Duchowa Adopcja Os·b Konsekrowanych (DAOK) to dzieğo 
zainicjowane przez toruŒskŃ wsp·lnotň biblijnŃ ĂSğowo ŧy-
ciaò. InspiracjŃ do podjňcia inicjatywy byğa wizyta 
wsp·lnoty w Klasztorze Si·str Karmelitanek Bosych 

w Ğasinie oraz sğowa ks. bpa Andrzeja Suskiego wypowiedziane podczas obchod·w światowego Dnia 
Os·b Konsekrowanych. 

ï Dziňkujň za WaszŃ cichŃ i ofiarnŃ pracň na r·Ũnych polach posğugi miğoŜci. Dziňkujň za Ŝwiadectwo 
Waszej modlitwy i Ũycia wedğug rad ewangelicznych. KoŜci·ğ potrzebuje nieustannie tego Ŝwiadectwa, 
by odnawiaĺ siebie i Ŝwiat. Potrzebuje Waszych ofiarnych serc i dğoni, przez kt·re Chrystus dotyka czğo-
wieka ï m·wiğ ks. bp Suski do os·b konsekrowanych. 

Osoba, kt·ra podejmie siň Duchowej Adopcji zobowiŃzuje siň na czas trwania RŧK tj. do 2 lutego 2016 
r. do regularnej duchowej opieki nad przydzielonŃ osobŃ konsekrowanŃ. Opieka duchowa powinna przy-
braĺ nastňpujŃce formy: codzienna dowolna modlitwa za osobň konsekrowanŃ lub raz w tygodniu (poza 



 

 
Karmel-InÆÏ ÎȢ υφ ɉË×ÉÅÃÉÅď ςπρυɊ  ÓȢ 7        

 
  

niedzielŃ) Eucharystia i Komunia świňta w intencji osoby konsekrowanej. Ponadto moŨna podjŃĺ do-
browolnie inne formy, np. ofiarowanie post·w i cierpienia w intencji osoby konsekrowanej, poznanie 
charyzmatu zgromadzenia przydzielonej osoby zakonnej oraz wğŃczenie siň w dzieğa podejmowane przez 
to zgromadzenie czy korespondencja. 

Osoby, kt·re chcŃ przyğŃczyĺ siň do akcji DAOK powinny wypeğniĺ formularz zgğoszeniowy znajdujŃcy 
siň na stronie www.daok.pl. W odpowiedzi otrzymajŃ maila z danymi osoby konsekrowanej, kt·ra zo-
stağa oddana w ich duchowŃ opiekň. Mail bňdzie zawierağ imiň i nazwisko osoby konsekrowanej, nazwň 
zgromadzenia i miejscowoŜĺ, w kt·rej posğuguje. Maila o podjňciu duchowej opieki bňdŃ otrzymywaĺ 
takŨe zgromadzenia. 

ï W trakcie trwania akcji DAOK uczestnicy bňdŃ otrzymywaĺ maile z myŜlami Ŝwiňtych i bğogosğawio-
nych zwiŃzanych ze zgromadzeniami zakonnymi posğugujŃcymi w naszej diecezji. Chcemy w ten spos·b 
przybliŨaĺ wiernym charyzmaty zgromadzeŒ ï tğumaczy ks. Paweğ Borowski, opiekun wsp·lnoty ĂSğowo 
ŧyciaò. 

Po zakoŒczeniu Roku ŧycia Konsekrowanego bňdzie moŨna kontynuowaĺ duchowŃ adopcjň. 

PapieŨ Franciszek rok 2015 w KoŜciele Powszechnym zadedykowağ Ũyciu konsekrowanemu. RozpoczŃğ 
siň on 21 listopada 2014 r., a zakoŒczy siň 2 lutego 2016 r. W cağym Ŝwiecie Ũyje obecnie ok. 950 tys. os·b 
konsekrowanych, w Polsce jest ich ok. 35 tys., a to oznacza, Ũe co tysiňczny Polak i Polka jest osobŃ kon-
sekrowanŃ. W diecezji toruŒskiej posğuguje ok. 360 si·str, ojc·w i braci zakonnych oraz wdowy konse-
krowane i osoby dziağajŃce w instytutach Ŝwieckich. 

ï ŧyjŃ obok nas i miňdzy nami. Od lat modlitwŃ, pracŃ i Ŝwiadectwem ubogacajŃ Ũycie naszej diecezji. 
OgarniajŃ swojŃ opiekŃ dzieci i mğodzieŨ, chorych i starszych, prowadzŃ szkoğy, przedszkola, domy 
opieki. PodejmujŃ wiele dzieğ charytatywnych i ewangelizacyjnych. TrwajŃ na nieustannej modlitwie wy-
praszajŃc ğaski dla kaŨdego z nas. Teraz jest okazja byŜmy zostali ich anioğami str·Ũami ï dodaje ks. 
Paweğ Borowski. 

Na stronie internetowej akcji DAOK znajdujŃ siň takŨe teksty modlitw, kt·re mogŃ pom·c w codziennej 
modlitwie w ramach podjňtej adopcji. Zgğoszenia i wiňcej informacji na www.daok.pl. 

Za: www.radiomaryja.pl   

 

 

W Ğodzi powstaje ĂWieczernikò dla ksiňŨy i os·b konsekrowanych 
 

08.03.2015 

W najbliŨszym czasie w Archidiecezji Ğ·dzkiej rozpocznie 
swojŃ dziağalnoŜĺ Wieczernik dla kapğan·w i os·b konse-
krowanych. Celem tego miejsca bňdzie moŨliwoŜĺ skorzy-
stania z sakramentu pokuty i kierownictwa duchowego 
os·b poŜwiňconych sğuŨbie BoŨej. 

Wieczernik mieŜci siň na plebanii parafii pw. Ŝw. J·zefa 
OblubieŒca NajŜwiňtszej Maryi Panny w Ğodzi przy ul. 
Ogrodowej 22. Koordynatorem tego przedsiňwziňcia jest 
ks. Grzegorz M. Korczak ï egzorcysta archidiecezji ğ·dz-
kiej i ojciec duchowy Szkoğy formacji i ewangelizacji Dzieci 
światğoŜci. 

Do posğugi sakramentem pokuty i kierownictwem duchownym zostali powoğani kapğani i zakonnicy, kt·-
rzy w wyznaczonych terminach bňdŃ peğniĺ swojŃ posğugň. W gronie tym sŃ m.in. o. Piotr Matuszak OFM 
Conv., o. Jan Nepomucen Brzana OCD , o. Henryk Haizler OFM, o. Piotr Sob·l CP, ks. J·zef Janiec, 
o. Artur Kiliszek CP. 

Za: www.zyciezakonne.pl 

 

http://www.radiomaryja.pl/kosciol/rusza-akcja-duchowej-adopcji-osob-konsekrowanych/
za:%20http://www.zyciezakonne.pl/w-lodzi-powstaje-wieczernik-dla-ksiezy-i-osob-konsekrowanych-48954/
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Episkopat zakazağ tzw. Ăspowiedzi furtkowejò 
 
20.03.2015 

Konferencja Episkopatu Polski podjňğa decyzjň o zakazie stoso-
wania praktyki tzw. Ăspowiedzi furtkowejò. Biskupi jedno-
znacznie stwierdzili, Ũe wğaŜciwŃ formŃ jest Ăwypr·bowana i 
przyjňta w KoŜciele praktyka spowiedzi generalnejò. 

ĂSpowiedŦ furtkowaò to synkretyczna praktyka ğŃczŃca sakra-
mentalnŃ spowiedŦ z bardzo rozbudowanym rachunkiem su-
mienia (dotyczŃcym zwykle wyğŃcznie 1. przykazania Dekalogu 
i prowadzonym pod kierunkiem spowiednika w czasie spowie-
dzi), modlitwŃ o uwolnienie (czasem w formie uroczystego eg-
zorcyzmu) i elementami psychoterapii (np. uzdrawianie m ob-
razu ojca). Opiera siň na zağoŨeniu, Ũe niekt·re czyny z Ũycia 
penitenta, a nawet jego przodk·w, otwierajŃ Ăfurtkiò zğemu du-
chowi. ĂSpowiedŦ furtkowaò ma te Ăfurtkiò zamknŃĺ. W stycz-
niu br komisja Wydziağu Teologicznego KUL wydağa opiniň, w 
kt·rej zdecydowanie skrytykowağa tň praktykň. 

Rzecznik Konferencji Episkopatu Polski ks. dr hab. J·zef Kloch 
potwierdziğ, Ũe na niedawnym zebraniu plenarnym KEP bi-
skupi przeanalizowali ten problem i podjňli decyzjň o zakazie 
stosowania tej praktyki.  

W piŃtek 20 marca, decyzjň tň upubliczniono. W dokumencie czytamy, iŨ ĂKonferencja Episkopatu Pol-
ski podczas 368. Zebrania Plenarnego, kt·re odbyğo siň w Warszawie w dniach 11-12 marca 2015 r., po 
zapoznaniu siň z opiniŃ komisji teologicznej w sprawie tzw. spowiedzi furtkowej, na podstawie art. 9 
Statutu KEP podjňğa decyzjň o zakazie stosowania tej praktyki. WğaŜciwŃ formŃ jest wypr·bowana i przy-
jňta w KoŜciele praktyka spowiedzi generalnej, sprawowana zgodnie z obowiŃzujŃcymi przepisami, do-
tyczŃcymi sakramentu pokuty i pojednaniaò. 

Za: www.deon.pl 

 

 
 
KAPĞAN A ŧYCIE KONSEKROWANE 
List biskup·w polskich do kapğan·w na Wielki Czwartek 2015 r.  
 

Drodzy Bracia Kapğani! 

Wszyscy potrzebujemy duchowego powrotu do Wieczernika. Do miejsca, w kt·rym w Wielki Czwartek 
Chrystus podzieliğ siň z Apostoğami swojŃ ŜwiňtoŜciŃ. To ona ma byĺ naszŃ chrzeŜcijaŒskŃ i kapğaŒskŃ 
toŨsamoŜciŃ. 

Dlatego dziŜ my, kapğani Jezusa Chrystusa, pielgrzymujemy duchowo do Wieczernika po Jego ŜwiňtoŜĺ. 
PrzypominajŃc sobie dzieŒ i miejsce swoich ŜwiňceŒ kapğaŒskich, z wdziňcznoŜciŃ i radoŜciŃ wspomi-
namy sakramentalny gest nağoŨenia rŃk przez biskupa. Z cağŃ pokorŃ i ŜwiadomoŜciŃ wğasnych grze-
ch·w, rozeznajemy w sobie potrzebň rozpalenia na nowo  BoŨego daru, zgodnie z zachňtŃ Apo-
stoğa: Przypominam Ci, ŨebyŜ na nowo rozpaliğ charyzmat BoŨy, kt·ry otrzymağeŜ przez wğoŨenie mo-
ich rŃk. B·g bowiem nie dağ nam Ducha bojaŦni, ale mocy, miğoŜci i karnoŜci (2 Tm 1, 6n). 

1. Nasza wdziňcznoŜĺ wobec os·b Ũycia konsekrowanych 

Sğowa te m·wiŃ o kapğaŒstwie nie tylko w kategoriach sakramentalnej godnoŜci, urzňdu i funkcji (mu-
nus), ale r·wnieŨ o szczeg·lnej ğasce Ducha świňtego ï o charyzma cie. W roku obecnym, kt·ry ï z in-
spiracji Ojca świňtego Franciszka przeŨywamy w KoŜciele jako Rok ŧycia Konsekrowanego ï wybrzmie-
wajŃ one wyjŃtkowo silnie. Konsekracja i charyzmat sŃ ŜciŜle ze sobŃ zwiŃzane. ŧycie oparte o praktykň 

http://www.deon.pl/religia/kosciol-i-swiat/z-zycia-kosciola/art,21614,episkopat-zakazal-tzw-spowiedzi-furtkowej.html
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Ŝlubowanych rad ewangelicznych podejmowane jest przecieŨ najczňŜciej we wsp·lnotach zjednoczonych 
konkretnym charyzmatem wielkich Ŝwiadk·w wiary. 

Wielu z nas przeŨywa swoje kapğaŒstwo, realizujŃc je na drodze powoğania zakonnego. KapğaŒstwo i 
charyzmat stajŃ siň w·wczas zadaniem jednoŜci, kt·ra przekğada siň na prawdň osoby i jej misji w Ko-
Ŝciele. Wielki Czwartek stanowi dobrŃ okazjň, aby podziňkowaĺ Panu Ũniwa, Ũe z obfitoŜciŃ wzbudza 
powoğania kapğaŒskie we wsp·lnotach Ũycia konsekrowanego. JesteŜmy wdziňczni kapğanom zakonnym 
za ich rozmaitŃ posğugň, zar·wno w duszpasterstwie parafialnym, jak i wynikajŃcŃ z realizacji chary-
zmatu zgromadzenia. Dziňkujemy za posğugň i Ŝwiadectwo Ũycia rekolekcjonistom, spowiednikom, mi-
sjonarzom, kapelanom szpitalnymi wiňziennym, pedagogom i nauczycielom, opiekunom rozlicznych 
sanktuari·w i peğniŃcym wiele dzieğ miğosierdzia. 

Jako biskupi, kapğani diecezjalni i zakonni dziňkujemy pozostağym osobom Ũycia konsekrowanego ï bra-
ciom i siostrom z wielu licznych zakon·w, zgromadzeŒ oraz instytut·w Ũycia konsekrowanego, a takŨe 
pustelnikom oraz konsekrowanym dziewicom i wdowom. Ich wieloraka posğuga i ofiarna obecnoŜĺ w 
KoŜciele silnie wspiera naszŃ kapğaŒskŃ misjň. Rok ŧycia Konsekrowanego daje sposobnoŜĺ do publicz-
nego wyraŨenia naszej wdziňcznoŜci, co niniejszym czynimy, otaczajŃc osoby konsekrowane serdecznŃ 
modlitwŃ. Pragniemy r·wnieŨ podjŃĺ refleksjň nad Ũyciem konsekrowanym w kontekŜcie naszego ka-
pğaŒstwa. 

2. KapğaŒstwo ï urzŃd i charyzmat 

Tw·rcze poğŃczenie sakramentalnego urzňdu i charyzmatu jest wğaŜciwie zadaniem kaŨdego kapğana, nie 
tylko zakonnego. KaŨdy z nas moŨe i powinien odkrywaĺ swoje wğasne duchowe dary, posğugi i dziağa-
nia  (por. 1 Kor 12, 4-6). MoŨliwoŜci w tym zakresie sŃ tak nieskoŒczone jak r·Ũnorodny potrafi byĺ w 
swoich darach Duch świňty. To On sprawia, Ũe jedni odkrywajŃ w sobie szczeg·lny dar przepowiadania 
Sğowa, inni odnajdujŃ siň w dynamicznej posğudze ludziom mğodym czy w towarzyszeniu starszym i cho-
rym.  Jeszcze inni sŃ prawdziwie charyzmatycznymi katechetami, z oddaniem posğugujŃ rodzinom lub 
podejmujŃ siň indywidualnego kierownictwa duchowego bŃdŦ pracy dydaktycznej na wyŨszych uczel-
niach. Wielu z nas przeŨywa swoje kapğaŒstwo, czerpiŃc inspiracjň i siğy z duchowoŜci i charyzmat·w 
wielu eklezjalnych ruch·w i nowych wsp·lnot. Za to wszystko niech Pan bňdzie uwielbiony! DziŜ szcze-
g·lnie wsğuchujemy siň w Jego sğowa: To jest moje przykazanie, abyŜcie siň wzajemnie miğowali, tak 
jak Ja was umiğowağem (J 15, 12). Odnosimy je do wszystkich, kt·rzy pomagajŃ nam realizowaĺ rady 
ewangeliczne. 

Nasza misja we wsp·lnotach KoŜcioğa (diecezjach, parafiach, za-
konach, ruchach itd.) dokonuje siň przez gğoszenie Sğowa, uŜwiň-
canie przez sakramenty i bycie pasterzami. To ostatnie zadanie, 
jak uczy soborowy dekret Presbyterorum ordinis,  realizuje siň 
przez skierowanŃ do cağej wsp·lnoty posğugň budowania jednoŜci 
(nr 6). JednoŜĺ KoŜcioğa ma zaŜ charakter gğňboki i organiczny. 
Jest jednoŜciŃ Ciağa, kt·re skğada siň z wielu czğonk·w. Kapğani 
speğniajŃ swojŃ funkcjň pasterskŃ in persona Christi Capi-
tis wtedy, gdy wspierajŃ wiernych i towarzyszŃ im modlitwŃ i radŃ, 
kiedy czyniŃ wszystko, by odpowiednio uformowaĺ swoich braci i 
siostry do posğugi w KoŜciele oraz z radoŜciŃ posğaĺ ich do niej. 

Nie jest to ucieczka od odpowiedzialnoŜci, ale roztropna i radosna 
posğuga towarzyszenia kaŨdemu ochrzczonemu czğowiekowi w 
odkrywaniu dar·w i zadaŒ zleconych mu przez Ducha świňtego. 
To umiejňtnoŜĺ dzielenia siň odpowiedzialnoŜciŃ za KoŜci·ğ, w kt·rym kaŨdy ma sw·j tw·rczy udziağ. 
Znamy radoŜĺ wsp·lnego duchowego wňdrowania z osobami odkrywajŃcymi powoğanie do Ũycia zakon-
nego lub kapğaŒskiego czy teŨ drogň Ũycia w mağŨeŒstwie. Znamy wzniosğoŜĺ i bliskoŜĺ liturgii sprawo-
wanej w piňknej harmonii r·Ũnorodnych posğug i funkcji. Znamy teŨ smak ï nie zawsze ğatwego, ale 
ostatecznie zawsze niezwykle owocnego ï wsp·lnego podejmowania r·Ũnych dzieğ apostolskich. 

Ten, kto sam w sobie rozpala charyzmat, jest peğen szacunku dla innych i nie bňdzie gasiğ Ducha (por. 
1 Tes 5, 19). To wğaŜnie Duch świňty sprawia, Ũe wypowiadane przez nas sğowa eucharystycznej konse-
kracji obejmujŃ cağy KoŜci·ğ, cağe Ciağo Chrystusowe. R·wnieŨ kaŨdy wierny skğada Bogu ofiarň z samego 
siebie: swoje Ũycie, modlitwň, pracň, odpoczynek, cierpienie, sğuŨbň na rzecz innych. MoŨna wiňc powie-
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dzieĺ, Ũe Eucharystia jest codziennym, aktualnym momentem konsekracji  kaŨdego ochrzczonego i bierz-
mowanego. Pan codziennie czyni nas sğugami konsekracji kaŨdego z naszych braci i si·str. Nasze sğu-
Ũebne kapğaŒstwo ma sğuŨyĺ powszechnemu kr·lewskiemu kapğaŒstwu wszystkich wiernych. W przy-
woğanym juŨ dekrecie Presbyterorum ordinis  Sob·r naucza, Ũe tak rozumiana Eucharystia jest celem 
naszego Ũycia, gdyŨ do tego wğaŜnie zmierza i w tym siň ostatecznie wypeğnia cağa posğuga prezbite-
r·w (nr 2). Sakramentalny znak sprawowanej przez nas Eucharystii zbiera to, co uczyniliŜmy, aby we-
zwaĺ wiernych do odkrycia toŨsamoŜci chrzcielnej, duchowych dar·w i obudziĺ w nich wsp·ğodpowie-
dzialnoŜĺ za KoŜci·ğ. 

3.  Nasza sğuŨba w KoŜciele  

Zanim Ŝw. Paweğ wezwie Tymoteusza do rozpalenia w sobie charyzmatu BoŨego, przypomina mu, Ũe 
wiarň przyjŃğ od babki i matki, kt·rych jest dğuŨnikiem. Jego zadaniem jest zaŜ pomnaŨanie w sobie tego 
daru. 

Podobnie my ïjesteŜmy dğuŨnikami KoŜcioğa, od kt·rego otrzymaliŜmy wiarň. Jest to jednak Ădğug mi-
ğoŜciò, kt·ry zostaje spğacony przez miğoŜĺ pasterskŃ, o kt·rej Ŝw. Jan Paweğ II pisağ, Ũe jest przede 
wszystkim darem z siebie, cağkowitym darem z siebie dla KoŜcioğa, na obraz daru Chrystusa i we 
wsp·ğudziale z Nim (Pastores dabo vobis, 23). Naszym powoğaniem jest sğuŨba na wz·r Chrystusa ï 
Kapğana i Sğugi. 

OdczytujŃc Ewangeliň w Ŝwietle znak·w wsp·ğczesnoŜci, moŨemy coraz gğňbiej rozumieĺ ewangelizacjň 
Ŝwiata. Ewangelizacja na wz·r Chrystusa wymaga od nas codziennego i coraz bardziej intensywnego 
kontemplowania Jego twarzy, czyli Jego sğ·w i czyn·w, Jego stylu bycia wŜr·d ludzi. Trzeba wciŃŨ od 
nowa por·wnywaĺ naszŃ kapğaŒskŃ posğugň z Jego niedoŜcignionym przykğadem i stawiaĺ sobie kon-
kretne pytania: Czy moje sğowa, m·j spos·b myŜlenia, zachowanie, styl bycia sŃ wyrazem Chrystusowej 
miğoŜci? Czy moje kapğaŒskie Ũycie odzwierciedla Chrystusowe bğogosğawieŒstwa i rady ewangeliczne? 
Tylko naŜladowanie Pana pozwoli nam wğaŜciwie odpowiedzieĺ na aktualne wyzwania i kryzysy. Zwğasz-
cza dziŜ, w dobie pr·by sumieŒ kapğan·w i Ŝwieckich, musimy pamiňtaĺ, Ũe ci, kt·rzy we ğzach siejŃ, ŨŃĺ 
bňdŃ w radoŜci (Ps 126, 5). 

Prawdziwie BoŨym darem dla nas bňdŃ zbliŨajŃce siň światowe Dni MğodzieŨy w Krakowie, ale obejmu-
jŃce swym zasiňgiem takŨe cağŃ Polskň. Ich przygotowanie wymaga nie tylko osobistego zaangaŨowania 
kaŨdego z nas, ale takŨe wysiğku rozbudzenia i umacniania dar·w, posğug i odpowiedzialnoŜci w innych, 
zwğaszcza w mğodych czğonkach KoŜcioğa. DoŜwiadczenie tej radoŜci budowania Ciağa KoŜcioğa stanowi 
wyjŃtkowŃ ğaskň. 

Drodzy Bracia, koŒczŃc ten list, skğadamy Wam nasze ojcowskie i braterskie podziňkowanie za kaŨdy 
przejaw pasterskiej miğoŜci do KoŜcioğa. Modlimy siň za kapğan·w starszych, chorych i zmagajŃcych siň 
z rozmaitymi kryzysami:  Niech Pan ciň bğogosğawi i strzeŨe. Niech rozpromieni oblicze swe nad tobŃ, 
niech ciň obdarzy swŃ ğaskŃ (Lb 6, 24). Pokornie prosimy teŨ Maryjň, Matkň Kapğan·w, aby wyprosiğa 
nam wszystkim wiernŃ i radosnŃ posğugň w KoŜciele Jej Syna. Polecamy Was teŨ ojcowskiemu wstawien-
nictwu Ŝwiňtych papieŨy Jana XXIII i Jana Pawğa II oraz bğogosğawionego Pawğa VI. 

ŧyczymy Wam gğňbokiego przeŨycia Triduum Paschalnego i Niedzieli BoŨego Miğosierdzia. 

Podpisali: Kard ynağowie, Arcybiskupi i Biskupi 
obecni na 368. Zebraniu Plenarnym  Konferencji Episkopatu Polski w Warszawie  w dniu 12 marca 2015 r.  
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Sğowo Ojca Generağa Saverio Cannistr¨ na 

500 -lecie urodzin Teresy od Jezusa  

Wszystkiego najlepszego w Dniu Urodzin, Tereso!  
ŧyczŃ ci tego z cağego serca ci, kt·rzy ciebie poznali i pokochali: twoje c·rki i twoi synowie, twoja liczna 
rodzina, kt·ra uznaje Ciebie za matkň i mistrzyniň; chrzeŜcijanie, kt·rym dağaŜ poznaĺ Ăjak dobrym Przy-
jacielem jest Jezusò i jak odmienia nasze Ũycie nauczenie siň przebywania z Nim, w prostocie i miğo-
Ŝci,  patrzŃc jedynie na Tego, kt·ry patrzy na nas. SkğadajŃ Tobie Ũyczenia liczni wierzŃcy r·Ũnych wy-
znaŒ, kt·rym ukazağaŜ siğň i uniwersalnŃ wartoŜĺ modlitwy, zanoszonej z pokorŃ za Ŝwiat, kt·ry cierpi. 
Na koniec skğadajŃ ci Ũyczenia liczni mňŨczyŦni i kobiety, kt·rzy dziňki Tobie poznali niezgğňbione wy-
miary wğasnego czğowieczeŒstwa, ich serce siň rozszerzyğo, ich dusza odetchnňğa. 

Wğasnego Ũycia, otrzymanego od Pana, nie zatrzymağaŜ dla siebie. Z dnia na dzieŒ uczyğaŜ siň oddawaĺ 
je w BoŨe rňce, aby On je uczyniğ swoim ï uczyniğ je darem dla KoŜcioğa i Ŝwiata. Mniej naleŨŃc do siebie, 
bardziej naleŨağaŜ do Niego, kiedy wiňcej oddawağaŜ siň Jemu, wiňcej On czyniğ Ciebie uczestnikiem Jego 
Ũycia, Jego relacji z Ojcem i Jego ofiary za ludzi. 

Dziňkujň Tereso, za dar Twojego Ũycia, kt·re wypalağo siň dla nas! Dziňkujň, Ũe dalej nam towarzyszysz 
swojŃ naukŃ i pomagasz w rozeznawaniu. Dobrze wiesz, jak ğatwo pomyliĺ siň w Ũyciu duchowym, ulec 
fağszywym zğudzeniom. Dziňkujň za Ăuwalnianie nas od zğudzeŒò, prowadzenie nas po zagmatwanych 
ŜcieŨkach, na kt·rych nieustannie przychodzi nam poruszaĺ siň, a kt·re zamykajŃ nas na innych. 

Dziňkujň Tobie, gdyŨ nieustanie na nowo budzisz w nas nadziejň! Niekiedy jak Nikodem m·wimy: ĂJakŨe 
siň moŨe czğowiek narodziĺ bňdŃc starcem?ò Jak jest moŨliwe, Ũe Pan nas przemieni, odnowi? Ty nigdy 
nie traciğaŜ nadziei i uczysz nas, byŜmy i my jej nie tracili, poniewaŨ B·g nie pozostawi w poğowie drogi 
tych, kt·rzy sŃ gotowi dojŜĺ do mety, do Ŧr·dğa wody Ũywej: ĂMňstwa doda nam niezawodna pewnoŜĺ, 
Ũe jeŜli tylko bňdziemy walczyğy dzielnie,  nie uciekajŃc z placu boju, zwyciňstwo  niechybnie bňdzie nasze, 
a wraz ze zwyciňstwem i udziağ  w ğupach, kt·ry choĺby nam mağy przypadğ, zawsze nas  hojnie wzbogaci. 
Nie b·jcie siň, siostry, by Pan wam dağ  umrzeĺ na tej drodze z  pragnienia, bo owszem, wzywa was, 
abyŜcie przyszğy i piğy z Jego zdroju. M·wiğam  wam to juŨ wyŨej, ale chciağabym po wiele razy powtarzaĺ 
to samo, bo sŃ dusze, kt·re przed czasem tracŃ odwagň i upadajŃ na duchu, nie doŜwiadczywszy jeszcze 
na  sobie nieskoŒczonej dobroci Pana, i znajŃ jŃ tylko przez  wiarň. Bez wŃtpienia niewypowiedziana to 
korzyŜĺ i pomoc do wytrwania, komu dano doznaĺ na samym sobie,  jakŃ miğoŜĺ okazuje Pan duszom 
idŃcym tŃ drogŃò (Droga doskonağoŜci 23,5). 

Dziňkujň na koniec, Ũe nauczyğaŜ nas Ŝmiaĺ siň z siebie samych, patrzenia na siebie z przymruŨeniem 
oka! Dziňkujň za Tw·j dobry humor, kt·ry nam przywraca wğaŜciwe miejsce pomiňdzy naszŃ mağoŜciŃ i 
nňdzŃ a niezmierzonŃ wielkoŜciŃ Boga! Z TobŃ na wieki wyŜpiewujemy nieskoŒczone zmiğowania BoŨe. 

Za: karmel.pl  
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Przesğanie PrzeğoŨonych Generalnych Karmelit·w i Karmelit·w Bosych na 
Rok ŧycia Konsekrowanego  

 

 

Rok ŧycia Konsekrowanego, kt·ry juŨ trwa od 
kilku miesiňcy, jest dla nas karmelit·w sposobno-
ŜciŃ do nowej refleksji, dotyczŃcej niekt·rych fun-
damentalnych aspekt·w naszego Ũycia i naszego 
charyzmatu. Z tego powodu, my, przeğoŨeni gene-
ralni Karmelit·w ï o. Fernando Mill§n Romeral i 
Karmelit·w Bosych ï o. Saverio  Cannistr¨, zde-
cydowaliŜmy siň skierowaĺ to skromne przesğanie 
do wszystkich czğonk·w wielkiej karmelitaŒskiej 
rodziny, rozproszonych po cağym Ŝwiecie, aby za-
chňciĺ ich do gğňbokiego przeŨycia tego roku, 
kt·ry r·wnoczeŜnie zbiega siň z jubileuszem 500-
lecia urodzin Ŝw. Teresy z Avila. Mamy tutaj do 
czynienia z wydarzeniem bardzo waŨnym dla nas 
wszystkich i Teresa, od zawsze bňdŃca mistago-
giem i mistrzyniŃ duchowoŜci, obecnie przycho-
dzi do nas jako wz·r i przewodniczka, prowadzŃca 
do odnowienia naszej konsekracji zakonnej, jako 
inspiracja dla naszej konsekracji i jako inspiracja 
do podejmowania stajŃcych przed nami wyzwaŒ. 
To wspaniağe zbieganie siň [Jubileuszu 500-lecia 
z Rokiem ŧycia Konsekrowanego] moŨe byĺ wy-
jŃtkowŃ okazjŃ do przemyŜlenia i pogğňbienia na-
szej toŨsamoŜci jako zakonnik·w i jako karmeli-
t·w. 

W listopadzie ubiegğego roku papieŨ Franciszek 
ofiarowağ nam waŨnŃ pomoc do tej refleksji w Li-
Ŝcie apostolskim do os·b konsekrowanych. Nie 
godzŃc siň na ğatwe, a byĺ moŨe i wygodne Ăpesy-
mizmyò, List  ten zaprasza nas wszystkich, [mňŨ-
czyzn] konsekrowanych i [kobiety] konsekro-
wane, do dawania Ŝwiadectwa w KoŜciele i Ŝwiecie 
o piňknie naszego powoğania i naszego Ũycia. Za-
wiera on r·wnieŨ zaproszenie, obok kt·rego nie 
moŨemy przejŜĺ obojňtnie: çNiech nikt nie unika 
w tym roku powaŨnej weryfikacji odnoŜnie do 
swej obecnoŜci w Ũyciu KoŜcioğaè (II, 5) [1]. 

Umieszczone poniŨej rozwaŨania, niech posğuŨŃ 
za pomoc [2], aby ta çpowaŨna weryfikacjaè mo-
gğa siň rozpoczŃĺ lub, tam gdzie zostağa juŨ zapo-
czŃtkowana, mogğa byĺ kontynuowana z wiňk-
szym zaangaŨowaniem. 

W sercu KoŜcioğa 

1. Z Listu  niezwykle wyraŦnie wyğania siň pragnie-
nie papieŨa Franciszka, by nie zamykaĺ Ũycia kon-
sekrowanego w ciasnych granicach grona wta-
jemniczonych os·b, lecz umieŜciĺ je w sercu, 
w gğňbi KoŜcioğa i na Ărozlegğych horyzontachò, 
abyŜmy zdoğali je ukierunkowywaĺ daleko poza 
nie samo. W sercu KoŜcioğa, gdyŨ çŨycie konse-
krowane jest darem KoŜcioğa, kt·ry rodzi siň w 
KoŜciele, wzrasta w KoŜciele i jest cağkowicie zo-
rientowane ku KoŜcioğowiè, jak stwierdziğ kard. 
Bergoglio w jego wystŃpieniu na Synodzie w 1994 
r. (por. III,5); Ăna rozlegğych horyzontachò, ponie-
waŨ KoŜci·ğ jest wezwany do wňdrowania ku Ăeg-
zystencjalnym peryferiomò, gdzie obok biedy ma-
terialnej, cierpieŒ dzieci i ludzi starszych, ŨyjŃ 
Ăbogaci w dobra i o pustym sercuò (II,4). Jedynie 
w taki spos·b pojmie siň jego gorŃce wezwanie: 
ĂNie zamykajcie siň w sobie, nie dajcie siň zatruĺ 
mağymi kğ·tniami domowymi, nie bŃdŦcie wiňŦ-
niami swoich problem·w. RozwiŃŨŃ siň one, jeŜli 
wyjdziecie na zewnŃtrz i pomoŨecie innym w roz-
wiŃzywaniu ich problem·w i gğoszeniu dobrej no-
winyò (II, 4). Wydaje siň, Ũe jest to ponowne, po-
naglajŃce zaproszenie, kt·re juŨ kiedyŜ Jan Paweğ 
II wystosowağ do cağego KoŜcioğa 6 stycznia 2001 
r. na zakoŒczenie Wielkiego Jubileuszowego 
Roku Milenijnego: ĂDuc in altum! IdŦmy naprz·d 
z nadziejŃ! Nowe tysiŃclecie otwiera siň przed Ko-
Ŝcioğem niczym rozlegğy ocean, na kt·ry mamy 
wypğynŃĺ liczŃc na pomoc Chrystusaò (Novo mil-
lenio ineunte  58). 

Dla nas ï kt·rzy za ğaskŃ Boga zostaliŜmy we-
zwani do Karmelu, zainspirowani  ReguğŃ Ŝw. Al-
berta, pobudzeni przykğadem tylu Ŝwiňtych, reali-
zujŃcych w ciŃgu wiek·w jej ideağy, w szczeg·lny 
spos·b wezwani w tym jubileuszowym roku do 
kroczenia po Ŝladach Ŝw. Teresy od Jezusa, czucia 
siň Ăsynami KoŜcioğaò, ĂŨycia wielkimi potrzebami 
KoŜcioğaò (Sprawozdania duchowe 3,7), Ămodle-
nia siň dla poŨytku KoŜcioğaò (Ksiňga funda-
cji  1,6), trwania w Ăsercu KoŜcioğa, naszej Matkiò 
(Dzieje duszy MS B 3v) ï nie jest to bezuŨytecznŃ 
fatygŃ, lecz darem. PowracajŃ tutaj, bardziej niŨ 
kiedykolwiek, sğowa papieŨa Franciszka do bi-
skupa Ćvila, wypowiedziane 15 paŦdziernika 
ubiegğego roku: ĂNie ma nic piňkniejszego, niŨ Ũyĺ 
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i umrzeĺ jako synowie tego KoŜcioğa-Matki!ò. Nie 
jest to moŨliwe, gdy nie posiada siň owego do-
Ŝwiadczenia macierzyŒstwa, kt·re Ũywi i wycho-
wuje, chociaŨby siň tego w peğni nie dostrzegağo, 
bňdŃc duchowymi Ăsierotamiò, nawet wewnŃtrz 
rodziny zakonnej, kt·rŃ jest Karmel. 

2. Hans Urs von Balthasar zauwaŨağ w odniesie-
niu do powoğania, Ũe tuŨ po Soborze WatykaŒ-
skim II gğ·wnŃ troskŃ stağo siň pytanie o potrzeby 
KoŜcioğa, potrzeby naszego czasu lub Ăjeszcze go-
rzejò, o potrzeby ksiňdza i zakonnika, a nikt siň nie 
zadawağ pytania: czego potrzebuje B·g [3]. PapieŨ 
Franciszek w liŜcie apostolskim świadkowie ra-
doŜci napisağ: ĂOczekujň, Ũe kaŨda forma Ũycia 
konsekrowanego postawi sobie pytania o to, 
czego ŨŃdajŃ od nas B·g i wsp·ğczesna ludzkoŜĺò 
(II,5). Odnajdujemy tutaj zasadniczŃ kwestiň, 
kt·rŃ r·wnieŨ my, zakonnicy-karmelici, musimy 
na nowo postawiĺ: ĂO co nas prosi B·g w chwili 
obecnej?ò. Zarys odpowiedzi jest juŨ nam dany 
w samym liŜcie papieŨa Franciszka: ĂJesteŜmy 
wezwani, by doŜwiadczyĺ i ukazywaĺ, Ũe B·g 
moŨe napeğniĺ nasze serca i uczyniĺ nas szczňŜli-
wymi, bez potrzeby poszukiwania gdzie indziej 
naszego szczňŜciaò (II,1). JeŨeli osobiŜcie przyj-
mujemy sğowa, kt·re gğosimy innym, Ũe Ăsam B·g 
wystarczaò, nie moŨemy zadowoliĺ siň byle jakim 
gğoszeniem (Ăpowierzchownie tylko traktujŃc 
sğuŨbň BoŨŃò, Droga doskonağoŜci 4,5). R·wnieŨ 
Maria Magdalena de Pazzi, niewiele lat p·Ŧniej 
napisağa w spos·b odwaŨny i Ŝmiağy do papieŨa 
Sykstusa V, polecajŃc mu, aby KoŜci·ğ siň upodab-
niağ coraz bardziej do Chrystusa: ĂZwr·ĺ uwagň, 
zwr·ĺ uwagň Ojcze świňty, Ũe to naŜladowanie, o 
kt·rym m·wiň, polega na cağkowitym ogoğocenie 
siň i obleczeniu siň w Niego: çInduimini Domi-
num Jesum Christumè (Rz 13,14)ò (RC, 66). 

RadoŜĺ z ĂpociŃgania dusz do tak wiel-
kiego dobraò 

3. ĂTam gdzie sŃ zakonnicy, tam teŨ jest radoŜĺò 
(II,1), napisağ papieŨ. By jednak nie osadziĺ rado-
Ŝci na piasku uczuciowoŜci, potrzeba utwierdziĺ jŃ 
na solidnej skale osobistego i wsp·lnotowego do-
Ŝwiadczenia miğoŜci Boga. ĂO sğodkie odpocznie-
nie miğoŜnik·w mojego Boga!ò (Woğania duszy do 
Boga 15,2), napisağa Ŝw. Teresa od Jezusa. M·-
wiŃc biskupowi Ćvila o radoŜci w Ũyciu Teresy, pa-
pieŨ Franciszek stwierdziğ: ĂI z odczucia miğoŜci 
BoŨej narodziğa siň w świňtej çzaraŦliwaè radoŜĺ, 
z kt·rŃ nie moŨna siň byğo ukryĺ i kt·ra udzielağa 
siň otoczeniuò. Jego zwiňzğy, ale trafny opis rado-
Ŝci Teresy [4]  byĺ moŨe powinien staĺ siň przed-
miotem refleksji w naszych wsp·lnotach, w celu 
zweryfikowania, pomimo r·Ũnic we wraŨliwoŜci, 
jej autentycznej obecnoŜci (por. Twierdza we-
wnňtrzna VI 6,12). 

WğaŜnie zakoŒczyğ siň rok, w kt·rym zostağ beaty-
fikowany papieŨ Paweğ VI. Mija obecnie dokğad-
nie czterdzieŜci lat (1975-2015) od opublikowania 
jego adhortacji o radoŜci chrzeŜcijaŒskiej Gaudete 
in domino, nadal pozostajŃcej aktualnŃ. Wedğug 
bğogosğawionego papieŨa Teresa z Ćvila, wraz z 
innymi Ŝwiňtymi, w materii ŜwiňtoŜci i radoŜci, 
staje siň dla nas ĂszkoğŃò. Dla innej Teresy, tej z 
Lisieux, ta sama radoŜĺ przeobraziğa siň w Ăod-
waŨnŃ drogň oddania siň w rňce Bogaò. Bğ. Tito 
Brandsma, kiedy juŨ znajdowağ siň w okropnych 
warunkach obozu nazistowskiego, utwierdzağ 
swoich towarzyszy niedoli w przekonaniu, Ũe Ũy-
cie karmelity nie jest niczym innym, jak tylko zna-
kiem radoŜci i nadziei dla wszystkich. 

4. Jak tego kaŨdy z nas wiele razy doŜwiadczyğ, ra-
doŜĺ, podobnie jak dobro, pomnaŨa siň z jednej 
strony (por. J 15,11), a z drugiej strony pociŃga 
tego, kt·ry jej doŜwiadcza od drugiego (por. Ps 
92,2-5). Tak teŨ dzieje siň w Ũyciu KoŜcioğa jako 
cağoŜci, ale takŨe w spos·b szczeg·lny w Ũyciu jego 
czŃstki jakŃ jest Ũycie konsekrowane. Pisze o tym 
papieŨ: ĂTo wasze Ũycie [konsekrowane] powinno 
przemawiaĺ, Ũycie, z kt·rego promieniuje radoŜĺ 
i piňkno Ũycia EwangeliŃ i p·jŜcia za Chrystusemò 
(II,1). GdybyŜmy dziŜ zapytali Teresň od Jezusa, o 
czym nam m·wi papieŨ w tym zdaniu, zapewne 
odpowiedziağyby, Ũe o tym, czym ona zawsze Ũyğa, 
by ĂpociŃgaĺ dusze do tak wielkiego dobraò 
(Ksiňga Ũycia18,8) ï pociŃgaĺ, aby zauroczyĺ, za-
fascynowaĺ i poprowadziĺ innych do Boga. 

CzyŨ nie o to prosi nas papieŨ, a do czego, jako 
karmelici, jesteŜmy wezwani, do dawania Ŝwia-
dectwa kroczŃc po Ŝladach Teresy od Jezusa i po-
zostağych Ŝwiňtych Karmelu. Jednak, aby zafascy-
nowaĺ innych, potrzeba samemu byĺ zafascyno-
wanym. Aby przekazywaĺ innym ĂradoŜĺ i piňkno 
Ũycia EwangeliŃ i p·jŜcia za Chrystusemò [5], 
przedtem trzeba samemu ich doŜwiadczyĺ. Teresa 
wspomina, Ũe o. Graci§n powiedziağ jej, Ũe Ănie 
naleŨy zdobywaĺ dusz mocŃ broni, tak jak podbija 
siň ciağa!ò (List 174,4). 

JeŨeli nie chcemy przeobraziĺ siň w administrato-
r·w tego, co jest Ŝwiňte dla nas i dla innych ludzi 
[6], musimy otw orzyĺ siň z cağego serca na te 
sğowa Teresy: ĂNie daj, bym pozbawiona byğa roz-
koszy oglŃdania w pokoju boskiej piňknoŜci Two-
jej! Skoro Ojciec Tw·j oddağ nam Ciebie, niechaj 
nie tracň, Panie m·j, tej najcenniejszej perğy!ò 
(Woğania duszy do Boga 14,2). 

Komu nia dla Ŝwiata 

5. PapieŨ przypomina, Ũe jako zakonnicy jesteŜmy 
wezwani do bycia Ămistrzami komuniiò (II,3). W 
objawieniu chrzeŜcijaŒskim, wszystko jest nazna-
czone komuniŃ: trzy Osoby Boskie sŃ komuniŃ, 
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wiara jest komuniŃ, modlitwa jest komuniŃ, Ko-
Ŝci·ğ jest komuniŃ [7], liturgia jest komuniŃ i, na 
koniec, Ũycie konsekrowane jest komuniŃ [8]. 
ChrzeŜcijaŒstwo, kt·re nie doŜwiadczağoby ko-
munii, nie byğoby juŨ chrzeŜcijaŒstwem, a zapro-
szenie Ŝw. Jana Pawğa II, podjňte przez papieŨa 
Franciszka, by Ăczyniĺ KoŜci·ğ domem i szkoğŃ ko-
muniiò (II,3; por. Novo millennio ineunte  43) 
ograniczyğoby siň jedynie do czystej zachňty, nic 
nie znaczŃcej w Ũyciu, w prawdziwym Ũyciu. W 
KoŜciele oŨywianym komuniŃ i starajŃcym siň 
ofiarowaĺ komuniň, my zakonnicy-karmelici nie 
moŨemy zadowoliĺ siň z bycia biernymi obserwa-
torami. Jak pisağa Ŝw. Teresa do o. Graci§na: Ătam 
gdzie jest miğoŜĺ, nie moŨna spaĺ tak dğugoò 
(List  311,1). 

Czeka nas wiele pracy ï poğŃczonej nie tylko z 
cierpliwoŜciŃ, lecz r·wnieŨ z determinacjŃ ï Ũyĺ, 
pracowaĺ i modliĺ siň, aby komunia od princi-
pium teologicznego przechodziğa do principium 
antropologicznego, mentalnoŜci, habitus; przeob-
raŨağa siň w zasadň, wedğug kt·rej wsp·lnota i po-
szczeg·lni zakonnicy ŨyjŃ i podejmujŃ r·Ũno-
rodne dziağania. Jan Paweğ II prosiğ, aby ta Ădu-
chowoŜĺ komuniiò przemieniağa siň w Ăzasadň 
edukacyjnŃò w miejscach, gdzie formujŃ siň 
wierni, a co za tym idzie r·wnieŨ Ăosoby konse-
krowaneò (Novo millennio ineunte 43). PapieŨ 
Franciszek, w przesğaniu przesğanym do Kapituğy 
Generalnej Karmelit·w (O.Carm.) we wrzeŜniu 
2013 r., w sğowach jasnych i bezpoŜrednich, zwr·-
ciğ siň z gorŃcym apelem o Ũycie naszym powoğa-
niem kontemplacyjnym jako nasieniem komunii 
dla Ŝwiata: ĂDzisiaj, byĺ moŨe wiňcej niŨ w prze-
szğoŜci, z ğatwoŜciŃ moŨna poddaĺ siň rozprosze-
niu przez troski i problemy tego Ŝwiata i ulec za-
fascynowaniu boŨkami tego Ŝwiata. Nasz Ŝwiat 
jest rozbity na r·Ũne sposoby. Czğowiek kontem-
placji przeciwnie, powraca do jednoŜci i wyraŦnie 
wzywa do jednoŜci. Obecnie, wiňcej niŨ kiedyŜ, 
jest czas odkrycia poprzez modlitwň wewnňtrznej 
ŜcieŨki miğoŜci i zaofiarowania wsp·ğczesnym lu-
dziom poprzez Ŝwiadectwo kontemplacji, podob-
nie jak poprzez przepowiadanie i misjň, nie bezu-
Ũytecznych rozwiŃzaŒ, lecz mŃdroŜci, kt·ra wy-
pğywa z medytacji çdniem i nocŃ Prawa PaŒ-
skiegoè, Sğowa, kt·re nierozğŃcznie zwiŃzane jest 
z chwalebnym KrzyŨem Chrystusaò. 

22 wrzeŜnia 1572 r. Ŝw. Teresa od Jezusa opisağa 
wizjň Tr·jcy świňtej, kt·rŃ otrzymağa w dniu Ŝw. 
Mateusza. Spisana relacja zawiera wskazanie o 
charakterze pedagogicznym, pouczajŃcym co ro-
biĺ, aby komunia przeobraziğa siň w styl Ũycia. Te-
resa napisağa, Ũe Osoby Tr·jcy świňtej Ăwzajem-
nie siň miğujŃ, wzajemnie siň jedna drugiej udzie-

lajŃ i wzajemnie znajŃ siebieò (Sprawozdania du-
chowe 33,3). Bez miğoŜci wzajemnej komunikacja 
staje siň czymŜ formalnym, a poznanie pozostaje 
zawsze czymŜ powierzchownym. św. Teresa przy-
pomina o tym niestrudzenie: ĂJeŜli i w wewnňtrz-
nym usposobieniu i w zewnňtrznym naszym po-
stňpowaniu okazuje siň miğoŜĺ bliŦniego dosko-
nağa, wtedy wolno nam ufaĺ, Ũe wszystko w nas 
jest w porzŃdku, gdyŨ z powodu sğabej naszej na-
tury doskonağa miğoŜĺ bliŦniego o tyle tylko byĺ w 
nas moŨe, o ile siň zrodzi, jak drzewko z korzenia, 
z doskonağej miğoŜci Bogaò (Twierdza we-
wnňtrzna V, 3,9); ĂZrozumcie to dobrze, c·rki 
moje, Ũe prawdziwa doskonağoŜĺ polega na miğo-
Ŝci Boga i bliŦniegoò (tamŨe, I, 2,17) [9]. PapieŨ 
Franciszek przypomniağ biskupowi Ćvila, Ũe 
Ădroga Ũycia zakonnegoò byğa ĂopatrznoŜciowŃ 
odpowiedziŃò Teresy Ăna problemy KoŜcioğa i 
spoğeczeŒstwa jej czas·wò. 

Komunia  Ăchroni nas przed chorobŃ zamkniňcia 
siň w sobieò (II,3) i przed pokusŃ ĂduchowoŜci 
skupionej na wewnňtrznych, indywidualnych 
przeŨyciachò (Novo millenio ineunte 52). W tym 
wzglňdzie cieszy nas fakt, Ũe droga przebyta przez 
Karmelit·w i Karmelit·w Bosych podczas ostat-
nich dziesiňcioleci, dziňki klimatowi wsp·ğpracy, 
wzajemnego poznania i braterskiej komunii du-
chowej, zmieniğa siň znaczŃco i niezwykle pozy-
tywne. 

Niestety komunia przywdziewa r·wnieŨ maski. 
Najbardziej podstňpnŃ z nich jest udawanie, 
stwarzanie pozor·w. W Ũyciu naszych klasztor·w, 
moŨna jŃ zauwaŨyĺ w·wczas, gdy, jak mawiağ 
Zygmunt Bauman, zadowalamy siň Ũyciem Ăindy-
widualnie razemò [10].  

6. PapieŨ Franciszek daje nam zadanie, kt·re na 
pierwszy rzut oka moglibyŜmy uwaŨaĺ za przekra-
czajŃce nasze siğy: ĂOczekujň, Ũe çprzebudzicie 
Ŝwiatè, bo cechŃ charakteryzujŃcŃ Ũycie konse-
krowane jest proroctwoò (II, 2). 

Pierwszym warunkiem, aby Ăprzebudziĺ Ŝwiatò, 
jest nielňkanie siň Ŝwiata i ludzi (por. J 16,33; Ğk 
12,4) i pragnienie poznania ich zar·wno w aspek-
cie pozytywnym, jak i w aspekcie negatywnym ï 
kiedy dobro sprawia, Ũe wzrastajŃ i kiedy wynisz-
cza ich zğo, kiedy siň otwierajŃ na spotkanie Chry-
stusa i kiedy Go odrzucajŃ. 

W sposobie stawiania Ŝwiatu czoğa, Teresa moŨe 
nas wiele nauczyĺ. Ojciec świňty napisağ do bi-
skupa Ćvila: ĂJej doŜwiadczenie mistyczne [Te-
resy] nie odseparowağo jej od Ŝwiata ani od trosk 
ludzkich [...]. Ona Ũyğa trudnoŜciami tamtych cza-
s·w ï tak skomplikowanych ï bez ulegania poku-
sie gorzkiego narzekania, lecz raczej akceptujŃc je 



 

 
Karmel-InÆÏ ÎȢ υφ ɉË×ÉÅÃÉÅď ςπρυɊ  ÓȢ 15        

 
  

w wierze, jako sposobnoŜĺ do postŃpienia na-
prz·d w drodzeò. I podsumowuje: ĂTo jest realizm 
terezjaŒski, kt·ry domaga siň dziağania w miejsce 
uczuĺ i miğoŜci zamiast zğudzeŒò. 

Drugi warunek, aby Ăprzebudziĺ Ŝwiatò, dotyczy 
konkretnych os·b i wsp·lnot. W szkole proroka 
Eliasza i staroŨytnych, jesteŜmy nade wszystko 
wezwani do bycia Ăgğosemò Boga na wspomnia-
nych Ăegzystencjalnych peryferiachò, gdyŨ one 
najbardziej potrzebujŃ jego wysğuchania i przyjň-
cia. Kiedy to nastňpuje, takŨe dziňki naszemu 
Ŝwiadectwu, ludzie otrzymujŃ doŜwiadczenie mi-
ğosierdzia, przebaczenia i prawdziwej komunii. W 
tym stawaniu siň Ăgğosemò Boga, nie moŨemy 
przenigdy zapomnieĺ, Ũe to Chrystus jest Sğowem 
prawdy (por. Kol 1,5), kt·rej ludzie dzisiaj, podob-
nie jak kiedyŜ, potrzebujŃ. Ojciec świňty nieprzy-
padkowo zadaje kaŨdemu z nas pytanie: Ăczy Je-
zus jest naprawdň pierwszŃ i jedynŃ miğoŜciŃ, jak 
to postanowiliŜmy kiedy zğoŨyliŜmy nasze Ŝluby?ò 
(I,2). PosğugujŃc siň sğowami naszej Reguğy, mo-
glibyŜmy zapytaĺ samych siebie: Czy pragniemy 
dziŜ ĂŨyĺ w posğuszeŒstwie Jezusowi Chrystusowi 
i Jemu sğuŨyĺ z czystego serca i dobrego sumie-
niaò? 

Spojrzenie w przyszğoŜĺ 

7. Po Soborze Ũycie konsekrowane znalazğo siň po-
miňdzy gğňbokimi i nie zawsze ğatwymi oraz kon-
struktywnymi zmianami. Dzisiaj liczne rodziny 
zakonne muszŃ stawiaĺ czoğa znacznemu zmniej-
szeniu siň liczby czğonk·w i pomniejszeniu wğa-
snych struktur (por. I,3). W zetkniňciu z takimi 
problemami rok poŜwiňcony Ũyciu konsekrowa-
nemu niech stanie siň okazjŃ do Ăspojrzenia 
w przeszğoŜĺ z wdziňcznoŜciŃò (I,1), gdyŨ nie-
zbňdne jest przyjrzenie siň z uwagŃ wğasnej histo-
rii, aby Ăzachowaĺ ŨywŃ toŨsamoŜĺò (I,1). Nie spo-
glŃdamy w przeszğoŜĺ, aby uciekaĺ od teraŦniej-
szoŜci, lecz Ăby przeŨywaĺ teraŦniejszoŜĺ z pasjŃò 
(I,2). Podobnie jak dla naszych Ŝwiňtych, r·wnieŨ 
i dla nas kryterium do oceny autentycznoŜci owej 
Ăpasjiò pozostanie zawsze Ewangelia. Kto Ũyje 
w teraŦniejszoŜci Ăz pasjŃò, potrafi spojrzeĺ w 
przyszğoŜĺ Ăz nadziejŃ (I,3), poniewaŨ jest Ŝwia-
dom, Ũe w kaŨdym czasie Duch świňty jest prze-
wodnikiem i siğŃ KoŜcioğa. Dobrze pasujŃ do nas 

sğowa, kt·re Dietrich Bonhoeffer napisağ z wiňzie-
nia, zanim zostağ zamordowany przez nazist·w: 
ĂKto nie posiada przeszğoŜci, z kt·rej wyciŃga 
wnioski i przyszğoŜci, kt·rŃ planuje, jest labilnyò 
[11]. 

JeŨeli jako karmelici czujemy siň umieszczeni w 
Ăsercu KoŜcioğaò, to w tym celu, by czuĺ siň jeszcze 
bardziej w komunii z cağym ludem chrzeŜcijaŒ-
skim, do kt·rego sami przynaleŨymy. W ciŃgu 
wiek·w wielu chrzeŜcijan, ŨyjŃc jako Ăludzie 
Ŝwieccyò, usiğowağo przeŨywaĺ Ăideağy, ducha i 
misjňò naszych Zakon·w, dajŃc w ten spos·b za-
istnieĺ prawdziwej karmelitaŒskiej Ărodzinie cha-
ryzmatycznejò (III,1). Niech dla kaŨdego z nas, Ũy-
jŃcych w rozmaitych miejscach na Ŝwiecie, rok Ũy-
cia konsekrowanego bňdzie okazjŃ do pogğňbiania 
ŜwiadomoŜci przynaleŨenia do tej Ărodziny chary-
zmatycznejò i oddania chwağy Bogu wewnŃtrz 
niej. ĂBo nie w tym rzecz, wierzcie mi, czy ktoŜ 
nosi habit zakonny, czy nie, ale w tym jedynie, by 
usilnie ĺwiczyĺ siň w cnotach i cağym swoim ist-
nieniem oddaĺ siň Bogu i cağy tryb swego Ũycia do 
tego stosowaĺ, co i jak Pan zechce, i nie szukaĺ 
speğnienia swojej woli, tylko speğnienia woli Bo-
Ũejò (Twierdza wewnňtrzna III,2,6).  

8. Poczucie przynaleŨenia do ŨyjŃcego KoŜcioğa, 
radosne kroczenie drogŃ naszego powoğania, ko-
munia braterska, kt·ra otwiera siň na przyjňcie 
drugiego ï sŃ tymi zasadniczymi punktami, we-
dğug mamy przeprowadziĺ powaŨnŃ weryfikacjň 
naszego Ũycia zakonnego, do kt·rej wezwağ nas 
papieŨ Franciszek. Zostağy one przytoczone i 
om·wione w tym celu, abyŜmy podczas tego Roku 
ŧycia Konsekrowanego nie pozostawali obojňtni i 
bezczynni. Mamy do koŒca realizowaĺ zadanie, 
nieustannie podejmowane, kt·rym jest dawanie 
wğaŜciwej odpowiedzi na dar ğaski, kt·rŃ otrzyma-
liŜmy. Jedynie poprzez wysiğek asymilacji  naszej 
przeszğoŜci i dojrzewania w naszej teraŦniejszoŜci, 
moŨna oczekiwaĺ, Ũe nasza rodzina wyda godny 
owoc nadziei naszego powoğania (por. Ef 1,18). 

Niech Teresa z Ćvila, niezmierzone zastňpy Ŝwiň-
tych Karmelu, kt·re wyğoniğy siň podczas dğugiej 
jego historii, a nade wszystko Maryja, Gwiazda 
Morza, pokierujŃ naszymi krokami i dadzŃ nam 
siğň i odwagň, aby Ũyĺ naszŃ konsekracjŃ z wierno-
ŜciŃ, kreatywnoŜciŃ i hojnoŜciŃ.

 

Rzym, 12 marca 2015 

393. rocznica kanonizacji Ŝw. Teresy od Jezusa 

o. Fernando Millan Romeral, PrzeğoŨony Generalny Karmelit·w 
o. Saverio Cannistr¨, PrzeğoŨony Generalny Karmelit·w Bosych 

(tğumaczenie z j. hiszpaŒskiego: o. Piotr Linka OCD) 
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Przypisy: 

[1] Wszystkie cytaty z listu apostolskiego świadkowie radoŜci, skierowanego do os·b konsekrowanych na rozpo-
czňcie Roku ŧycia Konsekrowanego, zostağy zaczerpniňte z:http://www.zyciezakonne.pl/2014 -11-21-watykan-list -
apostolski-do-osob-konsekrowanych-z-okazji-roku-zycia-konsekrowanego-46545/  (dostňp: 14.03.2015). 

[2]  Pozostağe refleksje i sugestie znajdziemy w tekstach, kt·re Kongregacja ds. Instytut·w ŧycia Konsekrowanego 
i StowarzyszeŒ ŧycia Apostolskiego opublikowağa na przestrzeni roku 2014: Radujcie siň. List ok·lny do os·b kon-
sekrowanych z okazji Roku ŧycia Konsekrowanego;  Scrutate. Ai consacrati e alle consacrate in cammino sui segni 
di Dio.  

[3]    H.U. von Balthasar, Vocazione, Editrice Rogate, Roma 1981, pp. 34-35 (or. ted. 1966). 

[4]  ĂNie jest przelotna, powierzchowna, wrzaskliwaò, Ănie jest egoistyczna ani skupiajŃca na sobieò, Ăjest pokorna 
i skromnaò, Ănie osiŃga siň jej ğatwymi Ŝrodkami, unikajŃcymi wyrzeczeniaò, Ăznajduje siň jŃ [...] patrzŃc na Ukrzy-
Ũowanego i poszukujŃc Zmartwychwstağegoò. 

[5]   Prawie trzydzieŜci lat po wstŃpieniu do klasztoru Teresa pisze, Ũe radoŜĺ z tego, Ũe jest zakonnicŃ, nigdy siň w 
niej nie zmniejszyğa (por. Ksiňga Ũycia 4,2). 

[6]   R·wnieŨ nam moŨe siň przydarzyĺ to, co Teresa przypisywağa niekt·rym duszom: otrzymujŃ ğaski, ale nie od-
noszŃ z nich poŨytku. SŃ podobni do motyla, kt·ry Ăwykluwszy siň z poczwarki, pozostawia nasienie, z kt·rego nowe 
ŨyjŃtko siň zrodzi, ale sam umiera i ginie na zawszeò (Twierdza wewnňtrzna V 3,1). B·g, nie chce Ăby taka wielka 
ğaska, skoro jej uŨyczy, byğa dana na pr·Ũno, a jeŜli ten, kto jŃ otrzymağ, nie skorzysta z niej, zawsze przyniesie 
poŨytek innymò (tamŨe, V 3,1). 

[7]   ĂRzeczywistoŜĺ KoŜcioğa-Komunii wiŃŨe siň nieodğŃcznie, wiňcej, zajmuje centralne miejsce wewnŃtrz owego 
Ămisteriumò, kt·rym jest BoŨy plan zbawienia ludzkoŜciò (Christifideles Laici, 19). 

[8]  Por. ŧycie braterskie we wsp·lnocie, 10. 

[9]   ĂA miğoŜĺ ta, c·rki, nie ma byĺ czczym wytworem naszej wyobraŦni, ale powinna siň okazaĺ w uczynkachò 
(Twierdza wewnňtrzna III,1,7); ĂBo tak wielka jest Jego miğoŜĺ ku nam, Ũe w nagrodň za miğoŜĺ, jakŃ okaŨemy 
bliŦniemu, pomnoŨy w nas obficie  miğoŜĺ ku Niemuò (tamŨe, V,3,8). 

[10]   Z. Bauman, Individualmente  insieme, Diabasis, Parma 2014. 

[11] D. Bonhoeffer, Resistenza e resa, Bompiani, Milano 1969, p. 179. 

 

 

LIST DEFINITORIUM GENERALNEGO (24)  
 

+ 7 marca 2015 
NajdroŨsi bracia i siostry w Karmelu: 

POKOJ! 

Parň dni przed rozpoczňciem naszego ostatniego zebrania jako Definitorium Generalne otrzymaliŜmy 
smutnŃ wiadomoŜĺ o Ŝmierci O. Datiusa Kanjiramukkil, kt·ry trzy razy byğ prowincjağem Prowincji 
Manjummel. Wielu z Was go znağo z uczestnictwa w Kapituğach Generalnych, w Definitoriach nadzwy-
czajnych i w innych zebraniach Zakonu. Zmarğ w Malezji 24 lutego br. z wielkim pokojem i modlitwŃ, 
dziňkujŃc Panu za wszystkie otrzymane dary. Niech B·g przyjmie go do swojej chwağy i pocieszy tych, 
ktorzy cierpiŃ z powodu jego straty. 

Nasza praca rozpoczňğa siň 2 marca. RozmawialiŜmy przede wszystkim o niekt·rych aspektach dotyczŃ-
cych organizacji i przebiegu Kapituğy Generalnej. StaraliŜmy siň poŜwiňciĺ uwagň naszym braciom i sio-
strom Zakonu świeckiego; o. Alzinir przedstawiğ swoje propozycje na Kapituğň tğumaczŃc nam obecnoŜĺ 
niekt·rych czğonk·w OCDS oraz organizacjň 15 maja, czyli dnia poŜwiňconego na Kapitule dla nich. Ko-
misja przedkapitularna kontynuuje prace, a jej najbliŨsze spotkanie, przewidziane miňdzy 23 a 26 marca, 
odbňdzie siň pod przewodnictwem O. Generağa, Severio Cannistra. 

Nastňpnie O. Emilio przedstawiğ niekt·re wydarzenia Jubileuszu TerezjaŒskiego. W najbliŨszych dniach 
bňdziemy mieli trzy waŨne spotkania: 

1. PapieŨ Franciszek przyjmie, podczas Audiencji Generalnej, 11 marca, pielgrzym·w Drogi światğa: 
Amayň, Pablo i Crisitnň, pod przewodnictwem O. Antonio Gonzalez, kt·ry kierowağ pierwszym etapem. 

http://www.zyciezakonne.pl/2014-11-21-watykan-list-apostolski-do-osob-konsekrowanych-z-okazji-roku-zycia-konsekrowanego-46545/
http://www.zyciezakonne.pl/2014-11-21-watykan-list-apostolski-do-osob-konsekrowanych-z-okazji-roku-zycia-konsekrowanego-46545/
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Jako Sekretarz Generalny ds. Jubileuszu bňdzie on reprezentowağ Zakon, a w spos·b szczeg·lny wszyst-
kich wsp·ğbraci, kt·rzy towarzyszyli relikwii kija świňtej Teresy. 

2. Na dzieŒ 26 marca O. Generağ wezwağ nas do modlitwy w intencji pokoju. PapieŨ Franciszek rozpocz-
nie ten dzieŒ mszŃ ŜwiňtŃ sprawowanŃ w Domu świňtej Marty, do kt·rej doğŃczŃ siň jako koncelebransi 
O. Generağ i O. Wikariusz. 

3. 28 marca, kaŨda wsp·lnota karmelitaŒska bňdzie Ŝwiňtowaĺ uroczystoŜĺ piňĺsetlecia narodzin Matki 
Teresy z naleŨnymi honorami. Z naszej strony, O. Generağ w towarzystwie O. Marcosa Juchem, juŨ od 
wigilii bňdzie w Awili, podczas gdy O. Emilio uda siň do Alba de Tormes. Pozostali definitorzy bňdŃ ob-
chodziĺ Ŝwiňto w Rzymie lub w innych obszarach geograficznych bňdŃcych w ich kompetencji.  

Ponadto O. Emilio poinformowağ nas, Ũe dnia 11 marca Para Krolewska Hiszpanii zainauguruje wystawň, 
jakŃ ñHiszpaŒska Biblioteka Narodowaò poŜwiňci świňtej Teresie i gdzie bňdŃ wystawione manuskrypty, 
druki i ryciny zwiŃzane ze świňtŃ. 

Do tego doğŃcza siň, w dniu 23 marca, inauguracja waŨnej wystawy rzeŦbiarskiej i malarskiej w ramach 
cyklu ñEdades de Hombreò, kt·ry od ponad 25 lat promowany jest przez Biskup·w Castilla y Leon i 
wğadze tego regionu. Wystawa poŜwiňcona jest cağkowicie Ŝwiňtej Teresie i posiada ogromnŃ wartoŜĺ 
katechetycznŃ. Czğonkiem komisji byğ O. Juan Dobado, ocd z Prowincji Iberyjskiej. Kr·lowa matka, 
Dona Sofia, zapowiedziağa uczestnictwo w inauguracji.  

Niekt·re racje ï zwğaszcza te ekonomiczne ï zmusiğy ñFundacjň Jubileuszu TerezjaŒskiegoò Zakonu do 
zreorganizowania jej i do zmniejszenia iloŜci niekt·rych zatrudnionych. DobroczyŒcy nie sŃ tak liczni, 
ani teŨ nie ofiarowujŃ tyle ile siň spodziewano zmuszajŃc nas do ograniczenia wydatk·w. I tak ñFundacjaò 
zmuszona zostağa do zwolnienia Dyrektora, Jose Luisa Vera Llorens, dziňkujŃc mu za wszystkie wyko-
nane prace. OŜmielamy siň jeszcze prosiĺ o WaszŃ wsp·ğpracň ekonomicznŃ z Zakonem, zdajŃc sobie 
sprawň z tego, Ũe wszyscy mamy potrzeby, kt·re trzeba zaspokoiĺ. Dane bankowe Zakonu sŃ nastňpujŃce: 

BANKIA ï CAJA DE AVILA 
CARMELITAS DESCALZOS ï CONVENTO DE SANTA TERESA (CENTENARIO) 
Numero: 2038 7725 2760 00128429 
IBAN: ES 37 2038 7725 27 60 00128429 
BIC: CAHMESMMXXX  

O. Generağ poinformowağ nas o jego ostatniej wizycie w Kamerunie, w celu wsparcia misji i przeanalizo-
wania, wraz z misjonarzami, sytuacji tamtejszej obecnoŜci karmelitaŒskiej, po inkorporacji, o kt·rej m·-
wiliŜmy Wam w poprzednim naszym liŜcie. 

KontynuujŃc temat misji, chcemy Was uczyniĺ uczestnikami wielkiej radoŜci z wiadomoŜci przywiezio-
nej ze Sri Lanki przez O. Augustine Mulloor. Dwoch braci z Prowincji Tamil Nadu kontynuujŃ proces 
wğŃczania siň w archidiecezjň Kolombo (gdzie przybyli w sierpniu 2014). Na ten moment ŨyjŃ na osob-
noŜci i wspoğpracujŃ z Arcybiskupem w Seminarium i w jednym z sanktuari·w diecezjalnych. RozpocznŃ 
Ũycie wsp·lnotowe 28 marca. Dziňki pomocy Sekretariatu Misyjnego, zakupiŃ dwa motocykle niezbňdne 
do ich pracy. Definitorium Generalne zadecydowağo udzieliĺ pomocy Prowincji Tamil Nadu w nabyciu 
terenu pod budowň konwentu. Podczas, gdy oczekujŃ na przyjazd trzeciego wsp·ğbrata, misjonarze kon-
tynuujŃ studiowanie lokalnego jňzyka i towarzyszŃ powoğaniowo dwom mğodzieŒcom poznanym u na-
szych mniszek. 

O. Augustyn powiedziağ nam r·wnieŨ, Ũe niedğugo dw·ch misjonarzy karmelitaŒskich uda siň do diecezji 
Daka w Bangladeszu, gdzie Biskup przydzieliğ im juŨ jednŃ z parafii. 

O. Marcos Juchem poinformowağ nas o zamiarze Prowincji Brazylia Poğudniowa zağoŨenia w niedğugim 
czasie misji w wikariacie apostolskim Itaituba, w Jacareacanga, regionie Para w amazoŒskiej dŨungli. 
Misjonarze pragnŃ zanieŜĺ Ewangeliň do rdzennych mieszkaŒc·w mağych wiosek wzdğuŨ rzeki Rio Ama-
zonas i wspieraĺ istniejŃce wsp·lnoty chrzeŜcijaŒskie. 

JeŜli chodzi o sytuacjň ekonomicznŃ, dziňki Waszej braterskiej hojnoŜci, dziňki pracy naszego ekonoma, 
O. Attilio i braci Domu Generalnego, moŨemy powiedzieĺ, Ũe koŒczymy to szeŜciolecie zadowalajŃcym 
bilansem. I to bez zaniedbania inwestycji o znacznych kapitağach w roŨnych dziağaniach Zakonu, zwğasz-
cza w dziedzinie formacji i misji. Nasz ekonom przedstawi na Kapitule Generalnej wszystkie szczeg·ğy 
przydatne dla tych, kt·rzy oczekiwaliby obszerniejszej informacji. 
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Praca Sekretariatu ds. Formacji zaowocowağa czterema ineteresujŃcymi publikacjami: jedna to ksiŃŨka 
na temat formacji, jedna o animacji wsp·lnotowej, jedna o kierownictwie duchowym i jedna zawierajŃca 
adresy wszystkich dom·w formacyjnych, oŜrodk·w akademickich, instytut·w duchowoŜci i dom·w re-
kolekcyjnych cağego Zakonu. Kto jest zainteresowany nabyciem tych pozycji moŨe o to poprosiĺ piszŃc 
na adres mailowy: ocdformation@gmail.com  

Opublikowana zostağa przez ten sam Sekretariat ksiňga pamiŃtkowa kurs·w, jakie siň odbyğy na G·rze 
Karmel od 2009 do 2015 noszŃca angielski tytuğ: ñOngoing formation courses at Mount Carmel. 2009 -
2015ò. Przy tej okazji Definitorium pragnie podziňkowaĺ O. Augustinowi Mulloor (definitorowi general-
nego ds. Formacji) i O. Johnsonowi Perumittath (sekretar zowi generalnemu ds. Formacji). W tych 
dniach zostaliŜmy poinformowani przez Prokuratora Generalnego o pracy wykonanej przez niego w ra-
mach zadaŒ, jakie do niego naleŨŃ. 

Jak juŨ m·wiliŜmy, to nasze zebranie byğo ostatnim spotkaniem Definitorium w tym szeŜcioleciu, choĺ 
jeszcze przed KapituğŃ GeneralnŃ spotkamy siň, by om·wiĺ zwyczajne kwestie typu techniczno-organi-
zacyjnego. StŃd ten list jest ostatnim naszym listem. 

Dlatego chcemy podziňkowaĺ za zainteresowanie, z jakim ŜledziliŜcie nasze komunikaty i przyjemnie 
nam sğyszeĺ, Ũe dla wielu byğy one wielce poŨyteczne. Pragniemy podziňkowaĺ Wam r·wnieŨ za to 
wszystko, co daliŜcie nam podczas tych szeŜciu lat: waszŃ modlitwň, waszŃ braterskŃ pomoc, wasze rady 
i wasze tw·rcze krytyki, poniewaŨ to wszystko pomagağo nam sğuŨyĺ Zakonowi, i kiedy ciňŨar byğ trochň 
za trudny, zawsze czuliŜmy wasze wsparcie i towarzystwo braci. 

Nasza sğuŨba Zakonowi, takŨe za poŜrednictwem tych list·w, miağa za cel podstawowy wspomaganie 
wzrostu Ũycia braterskiego, jak tego chciağa Ŝwiňta Teresa, kt·re buduje siň w modlitwie, we wsp·lnej 
pracy, i kt·re opiera siň na braterskiej miğoŜci, na wyrzeczeniu i na pokorze. Z zaangaŨowaniem oddali-
Ŝmy siň cağkowicie na sğuŨbň Zakonowi, rezygnujŃc z naszych osobistych projekt·w, i uczyniliŜmy to, bo 
byliŜmy przekonani, Ũe pragnienie Ŝwiňtej Teresy dla nas bazuje na tej wielkiej prawdzie odkrytej przez 
niŃ w Ŝwietle doŜwiadczenia Boga: jeŜli nie zdeterminujecie siň cağkowicie do sğuŨenia innym na wz·r 
Chrystusa, nie bňdzie warto Ũyĺ. 

TakŨe my, O. Generağ i Definitorzy, chcieliŜmy byĺ prawdziwŃ wsp·lnotŃ. OczywiŜcie trudno jest niŃ byĺ 
cağkowicie, gdy spňdzamy wiele czasu daleko z racji  naszego urzňdu, ale jesteŜmy zadowoleni z tego, Ũe 
poŜwiňciliŜmy cağe zaangaŨowanie i siğy temu, o co w Fatimie, zaraz po naszej nominacji, prosiğ nas O. 
Generağ: byĺ wsp·lnotŃ. 

Z tej wsp·lnoty zostağ powoğany O. Peter Chung do sğuŨby KoŜcioğowi w Korei jako pasterz, ale nadal nie 
przestaje byĺ naszym bratem w sercu i w pamiňci kaŨdego z nas. 

Wyznajemy Wam szczerze, Ũe te szeŜĺ lat spňdzone razem pozostawiajŃ w kaŨdym wdziňczne wspomnie-
nie i cieszymy siň, Ũe moŨemy powiedzieĺ z pokorŃ i prawdŃ, Ũe tu wszyscy byliŜmy przyjaci·ğmi, wszy-
scy siň miğowaliŜmy i pomagaliŜmy sobie; a trudnoŜci, kt·rych nigdy nie brakuje, z ğatwoŜciŃ minňğy, 
nawet jeŜli byğy one wielkie. 

Tego wszystkiego pragniemy dla Was wszystkich, bracia i siostry. Radosnego Ŝwiňtowania Jubileuszu 
500-lecia Narodzin Ŝwiňtej Teresy! Z braterskim uczuciem i z naszŃ modlitwŃ: 

O. Saverio Cannistra, Przeğ. Generalny 
O. Emilio J. Martinez  
O. Albert Wach 
O. Augustine Mulloor  
O. Robert Paul 
O. Marcos Juchem 
O. George Tambala 
O. John Grennan 

 
L.D.V.M.  
 
Tğumaczenie z wğoskiego: o. Grzegorz A. Malec 
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PapieŨ Franciszek cağuje kij świňtej Teresy 
 
W uroczystej i duszpasterskiej atmosferze, ñDroga 
światğaò, czyli peregrynacja, kt·ra od 15 paŦdziernika 
2014 niesie relikwiň kija Ŝwiňtej Teresy poprzez 30 kra-
j·w na 5 kontynentach, zostağa przyjňta przez PapieŨa 
Franciszka, podczas Audiencji Generalnej, dnia 11 
marca br. Czterech gğ·wnych czğonk·w grupy ñDrogi 
światğaò, na czele z O. Antonio Gonzalez, podağo Papie-
Ũowi terezjaŒski kij. PapieŨ ucağowağ kij i przez moment 
trzymağ go w swych rňkach podczas, gdy gğoŜno, z ar-
gentyŒskim akcentem dopytywağ: ñStaruszkaò chodziğa 
z nim? 

Podczas Audiencji Generalnej, zwracajŃc siň do pielgrzym·w z Hiszpanii, PapieŨ wspomniağ o Jubileuszu 
Piňĺsetlecia narodzin św. Teresy i wskazağ na świňtŃ jako przykğad apostolatu: ñW tym miesiŃcu wspo-
minamy piňĺsetlecie narodzin w Awili świňtej Teresy od Jezusa. Jej duchowy wigor niech pobudza was, 
drodzy mğodzi, do radosnego Ŝwiadectwa wiary w waszym Ũyciu; jej ufnoŜĺ w Chrystusie Zbawcy niech 
wspomaga was, drodzy chorzy, w momentach najwiňkszego cierpienia; a jej niestrudzone apostolstwo 
zachňca was, drodzy nowoŨeŒcy, do umieszczenia Chrystusa w centrum waszego mağŨeŒskiego domuò.  

Wraz z tysiŃcami pielgrzym·w przybyğa z Hiszpanii grupa okoğo 50 os·b pochodzŃcych z Awili i Alba de 
Tormes, kt·re chciağy towarzyszyĺ ñDrodze światğaò w jej najwaŨniejszym etapie. 

PoczŃwszy od kwietnia ñDroga światğaò rozpocznie sw·j nowy etap, kt·ry potrwa do lipca, odwiedzajŃc 
fundacje terezjaŒskie i inne miejsca Karmelu Bosego w Hiszpanii. 

Liderzy ñDrogi światğaò wrňczyli PapieŨowi Franciszkowi tytuğ ñHonorowego Pielgrzymaò TerezjaŒ-
skiego Szlaku ñOd koğyski do grobuò, ğŃczŃcego Awila i Alba de Tormes oraz przekazali mu ñAndariegaò, 

czyli odpowiedni dokument poŜwiadczajŃcy jego uczestnic-
twie w tym Szlaku.  

Ponadto, w imieniu  Towarzystwa Turystycznego Mora¶a, 
ofiarowana zostağa PapieŨowi ñPluma Teresiana 2015ò 
przyznajŃca mu tytuğ wzorowego pielgrzyma w KoŜciele, 
kt·ry zachňca nas do odkrywania drogi modlitwy Teresy. 
Pi·ro i ceramiczny kağamarz (wykonane przez artystň Ju-
ana Jesusa Gomez Serrano) noszŃ napis sğynnego terezjaŒ-
skiego zdania: ĂPan patrzy nie tyle na wielkoŜĺ naszych 
dzieğ, ile na miğoŜĺ, z jakŃ sŃ one wykonywaneò (7M 4, 15). 

Za: carmelitaniscalzi.com  

 

 

Avila Ŝwiňtowağa 500-lecie urodzin Ŝw. 
Teresy  
 

28 marca br. Avila Ŝwiňtowağa 500. rocznicň urodzin Ŝw. 
Teresy od Jezusa, wielkiej reformatorki Karmelu i kobiety, 
kt·ra wciŃŨ fascynuje i inspiruje kolejne pokolenia na ca-
ğym Ŝwiecie. ĂTeresa daje ci klucze: dziewiňĺ bram, dzie-
wiňĺ kluczyò ï pod takim hasğem ponad 4 tys. mieszkaŒ-
c·w Avili otoczyğo sğynne Ŝredniowieczne mury miasta. 

DzieŒ wczeŜniej ï 27 marca ï szczeg·lnym prezentem uro-
dzinowym byğo otwarcie Miňdzynarodowego Schroniska 
dla Mğodych Pielgrzym·w, kt·rego dokonano z udziağem 


